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23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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RaItS EgLītIS “Nāc līdzās!”
Londonā un 
Straumēnos

2. lpp.

Franka Gordona 
un Sallijas 
Benfeldes 
komentāri

3. lpp.

“Kas tad es par 
veikalnieku!”

8. lpp.

Chodorkovskis 
par Baltiju un 

Putinu
9. lpp.

PBLA sēdes 
atskaņas

7. lpp.

Pie vēstures 
pirmavotiem

6. lpp.

Noslēgusies PBLA valdes sēde

Pasaules brīvo latviešu apvienības (PBLA) valde un viesi gadskārtējās valdes sēdes atklāšanā 2017. gada 27. septembrī Rīgas Latviešu 
biedrības Līgo zālē. Pirmajā rindā no kreisās: Krievijas Latviešu kongresa priekšsēde Lauma Vlasova, aizsardzības ministrs Raimonds 
Bergmanis, kultūras ministre Dace Melbārde, bijušais Valsts prezidents Valdis Zatlers, PBLA priekšsēdis Jānis Kukainis, PBLA valdes 
priekšsēža vietniece un Latviešu apvienības Austrālijā un Jaunzēlandē (LAAJ) priekšsēde Kristīne Saulīte, izglītības un zinātnes mi 
nistrs Kārlis Šadurskis, ārlietu ministrs Edgars Rinkēvičs, Eiropas Latviešu apvienības (ELA) pārstāve un Latviešu Nacionālās pado
mes Lielbritanijā priekšsēde Lilija Zobens, Amerikas Latviešu apvienības (ALA) pārstāve un ALA Izglītības nozares vadītāja Andra 
Zommere. Otrajā rindā no kreisās: ALA vicepriekšsēde Taira Zoldnere, PBLA Kultūras fonda priekšsēdis Juris Ķeniņš, ALA pārstāve 
un ALA Kultūras nozares vadītāja Līga Ejupe, ALA priekšssēdis Pēteris Blumbergs, Latviešu Nacionālās apvienības Kanadā (LNAK) 
pārstāvis Mārtiņš Sausiņš, PBLA Izglītības padomes pārstāvis Eiropā Māris Pūlis, ELA prezidija locekle un PBLA Kultūras fonda 
pārstāve Inguna GrietiņaDārziņa, ELA pārstāvis Indulis Bērziņš, ELA priekšsēdis Kristaps Grasis, LAAJ pārstāvis Dāvids Dārziņš, 
LAAJ pārstāvis Jānis Grauds, Dienvidamerikas un Karību latviešu apvienības pārstāve Daina Gūtmane, LNAK priekšsēdis Andris 
Ķesteris, Latvijas evaņģēliski luteriskās baznīcas ārpus Latvijas (LELBĀL) prāvests Klāvs Bērziņš, LNAK pārstāvis Alberts Upeslācis, 
PBLA pārstāvniecības vadītājs Latvijā Jānis Andersons, PBLA kasieris Jānis Grāmatiņš, ALA ģenerālsekretārs Raits Eglītis un Latvijas 
Brīvības fonda pārvaldes priekšsēdis Jānis Lucs  

(Turpinājums 7. lpp.)

Piedaloties bijušajam Valsts pre
zidentam Valdim Zatleram, ārlietu 
ministram Edgaram Rinkēvičam, 
aizsardzības ministram Raimon
dam Bergmanim, kultūras minis  
t rei Dacei Melbārdei, izglītības un 
zinātnes ministram Kārlim Šadur
skim un Ārlietu ministrijas Spe
ciālo uzdevumu vēstniekam atim 
Sjanītam aizvadītajā nedēļā Lat vie
šu biedrības namā tika atklāta 
PBLa gadskārtējā valdes sēde. 

PBLa valde trīs dienu sarunās 
pārrunāja Latvijas valsts sadarbību 
un atbalstu diasporai, drošības un 
ekonomikas jautājumus, izglītības 
un demografijas problēmu risinā
jumus, gatavošanos Latvijas simt
gades svinībām, kā arī nākotnes 
darbības jautājumus.

Sēdi atklājot, PBLa priekšsēdis 
Jānis Kukainis uzsvēra: “PBLa aiz
vadītajā savas darbības gadā ir bi 
jusi uzticīga mūsu nemainīgām 
vēr tībām un prioritātēm, – un tās 
ir: latvietības saglabāšana un uztu
rēšana ārzemēs; latviskās izglītības 
un kultūras veicināšana un uztu
rēšana ārpus Latvijas; atbalsts Lat
vijas valsts drošības stiprināšanai; 

un sadarbība ar Latviju, lai veici
nātu tās attīstību.”

Ministru prezidents Māris Ku 
činskis savā rakstiskajā apsveiku 
mā nosauca organizācijas akronī
mu “PBLa” par 1980. gadu Lat  
 vijas brīvības simbolu un rakstīja: 
“at  gūstot Latvijas neatkarību, va 
rēja šķist, ka jūsu organizācija zau
dēs savu nozīmīgumu, tomēr tā 
nenotika. Jūsu organizācijas biedri 
allaž ir snieguši un sniedz savu 
atbalstu procesiem, kas ilgtermi  
ņā ir būtiski visai latviešu tautai.” 

PBLa gadskārtējā sanāksme, uz 
kuru sabrauc 16 balsstiesīgi cen  
t rālo latviešu organizāciju pārstāvji 
no visas pasaules – aSV, Kanadas, 
Eiropas, Dienvidamerikas, austr ā
lijas, Jaunzēlandes un Krievijas 
beidzās piektdien, 29. septembrī, 
dalībniekiem vienojoties dziesmā 
“Nevis slinkojot un pūstot”. Šī  
bija ilggadējā PBLa priekšsēža 
un  aSV latviešu sabiedriskā dar
binieka Jā   ņa Kukaiņa pēdējā valdes 
sēde, jo viņš ar 2018. gadu nolēmis 
nodot PBLa vadības stafeti un ne 
kandidēt uz priekšsēža amatu.

“gribu pierādīt, ka latvieši ir 
stipra tauta”, “Mans dopings ir 
mana tauta”. ar šādiem ļoti mo 
tīvējošiem vārdiem uz katru cī 
ņu dodas mūsu izcilais bokseris 
Mairis Briedis. Viņa mērķis ir 
kļūt par pašu spēcīgāko dūru 

Mairis Briedis uzvar ar 
Latvijas vārdu cimdā

Pusnakts boksa mistērija Rīgā 
līdzīgi kā Lasvegasā

cīņā uz planētas. Vienu Latvijas 
boksa vēstures lappusi viņš jau   
ir pārrakstījis, izcīnot Pasaules 
Boksa padomes (WBC) čem pio
na jostu. tagad Mairis ir ceļā uz 
nākamo pakāpienu. 

(Turpinājums 12. lpp.)
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“Fonds Nāc līdzās!” darbojas kopš 
1998. gada, un tā aicinājums ir bēr -
n iem ar īpašām vajadzībām dot ie  -
spēju pierādīt un attīstīt savus ta - 
  lan tus, ar mākslas palīdzību veidot 
in  tegrēšanos sabiedrībā. Šoru den 
“Fon da Nāc līdzās”! koris gata vojas 
savam pirmajam ārzemju koncert-
braucienam – Daugavas Va  nagu 
fonds Lielbritanijā izkār tojis divus 
koncertus. Tie paredzēti  4. novembrī 
Londonā, St. Sapul chre dievnamā, 
bet 5. novembrī būs koncerts “Strau-
mēnos”. Klau sītāju priekšā stāsies 
daudzbalsīgs jauktais koris diri-
ģenta Rūdolfa Bērtiņa vadībā.

Sarma Freiberga stāsta par kus-
tību, kas aizsākusies pirms vairāk 
nekā divdesmit gadiem, bet tagad 
izaugusi par organizētu, sazarotu 
darbu, katru gadu aptveŗot arvien 
jaunus un jaunus dalībniekus. Jau 
divdesmit pirmo gadu notiek festi-
vāls “Nāc līdzās!”

Darbības uzbūve ir šāda: mēs 
organizējam reģionālus festivālus, 
kuŗos izvirzām labākos – laureā
tus, un no tiem izveidojam Ziem
svētku koncertu. Bet laureāti ik 
ga  du nāk klāt jauni, iepriekšējie arī 
turas aktīvajā apritē. tāpēc esam 
izdomājuši, ka tos, kas jau ilgāku 
laiku laureātu godā, pasludinām 
par Zelta laureātiem, nāk klāt at  
kal jauni laureāti. tas arvien jau
nus dalībniekus motivē piedalīties 
un pilnveidoties. Katrā ziņā šī 
festivāla dalībnieku skaits gadā ir 
ap tūkstoti.

Tas taču nozīmē regulāru ga 
tavošanos, nopietnu mēģinā ju
mu darbu?

Regulārais mēģinājumu darbs 
aptveŗ visu Latviju. tajā iesaistās 
biedrības, speciālās skolas, bērnu 
nami. Speciālās skolas ir galvenais 
bloks, no kuŗienes nāk dalībnieki. 
Pēdējā laikā ir izveidojušās vairā
kas vecāku dibinātas biedrības, ir 
dienas centri. tā ir iegājies, es saku: 
bērni, bērni. Bet mūsu darbības 
lokā jau sen nav vairs tikai bērni. 
Vecuma amplitūda ir no kādiem 
pieciem gadiem līdz piecdesmit 
pieciem. ar gadiem nākušas klāt 
citu virzienu darbības. Jau sešus 
ga  dus notiek nometnes bērniem 
ar īpašām vajadzībām. Šajā vasaras 
nometnē mēs gatavojamies Ziem
svētku koncertam. Mums ir foto 
novirziens, kur kuratora, profe
sionāla fotografa Jāņa Medņa va 
dībā rīkojam izstādes. Piecus ga 
dus izdodam labdarības kalen 
dāru ar dalībnieku fotografijām, 
konkursa kārtībā atlasām bildes. 
Pašreiz notiek mūsu otrā ceļojošā 
fotoizstāde “Sajūtas man līdzās”, 
kas pabijusi jau kādās septiņās 
Latvijas vietās. No 1. decembŗa ve 
selu mēnesi tā būs skatāma Na 
cio nālajā bibliotēkā. Pirms tam ir 
bijusi fotoizstāde arī ārzemēs – 
Krievijā, Pleskavas Mākslas skolā. 
No turienes saņēmām ļoti labas, 
cildinošas atsauksmes. Esam arī 
iz  devuši savu pirmo dzejas grā ma
tu, kuŗā ir trīs mūsu autoru darbi. 
Pēc tam tikai atklājās, ka ir jau vēl 
vairāki, kas raksta dzeju, bet līdz 
šim nebija uzdrošinājušies par to 
runāt. Un, protams, piekto sezonu 
strādā mūsu koris, kas ir absolūti 
unikāls veidojums Latvijas kultūr
telpā. 

Pastāstiet, lūdzu, tuvāk par šī 
koŗa darbību!

Cik daudz var izdarīt ar labu, krietnu sirdi?
Saruna ar “Fonda Nāc līdzās!” valdes priekšsēdi, Triju Zvaigžņu ordeņa kavalieri Sarmu Freibergu

Korī dzied dalībnieki ar ļoti da 
žā du specifiku. Ir jaunieši ratiņ
krēslos, tāpēc visu laiku jādomā, 
vai koncertā varam tikt augšā uz 
skatuves, ir arī vājredzīgie un vēl 
viena grupa – cilvēki ar garīgās 
attīstības problēmām. Diriģentam 
ir ko strādāt. Pirmā diriģente ko 
rim bija aira Birziņa, tagad šo pie
nākumu uzņēmies Rūdolfs Bēr
tiņš, bet aira vēl pa reizei atnāk 
pastrādāt, ja tas nepieciešams. 
Bērniem ar īpašām vajadzībām 
nereti ir vajadzīgi pavadoņi, mūsu 

gadījumā pavadonis visbiežāk ir 
mamma. Pavisam dabiski nonā
cām pie idejas – varbūt arī mam
mas var dziedāt un papildināt kori. 
Vokālā pedagoģe viņām pārbau
dīja dzirdi, un tagad mūsu koŗa 
sastāvā dzied arī piecas mammas. 
tā kā mēs ejam uz Simtgades dzie s
mu svētkiem, kāpēc lai mammas 
sēdētu malā, lai dzied kopā ar savu 
bērnu. tagad tikai jāsagādā viņām 
koŗa kopējam tēlam atbilstīgi tērpi. 

Tātad tagad koristus gaida 
lielais piedzīvojums?

Nu sarežģītākā daļa, protams, 
saistās ar pārvietošanos. Bet varu 
tikai nopriecāties, kā priekšā stā
vošais brauciens ir koristus mobi
lizējis šim svarīgajam pienā ku  
m am. Viņi visi, arī tie, kas vājredzī 
gi, saka – gribot redzēt Londo     
nu. Viņiem tas nozīmē – uztvert ar 
visām iespējamām maņām. tas 
nozīmē arī pacilājošas pārmaiņas 
ikdienas ritējumā.

Vai Dziesmu svētkiem koris ga 
tavo visu paredzēto repertu āru?

Jā, piedalīsimies vienā no jaukto 
koŗu grupām. Dažas dziesmas no 

gaidāmo svētku repertuāra ņe  
m am līdzi arī un Londonu. ga  tavo
jamies koŗu skatei nākamā gada 
aprīlī. Pagājušajā gadā jau arī pie
dalījāmies skatē, žūrijas pozitīvās 
atsauksmes liecināja, ka viņi bijuši 
patīkami pārsteigti par sniegumu, 
mūs izvirzīja tālāk uz Dziesmu 
svētkiem. Dziedātāji no laimes pat 
apraudājās…

Kas atbalsta jūsu unikālā koŗa 
darbību?

Mēs dzīvojam no ziedojumiem. 
Dažas reizes esmu mēģinājusi    
lūgt financiālu palīdzību dažādām 
in  stitūcijām un esmu saņēmusi 
daudz atteikumu. Patiesībā ierēdņi 
lielākoties ļoti virspusēji uztveŗ 
mūsu fonda vajadzības, neie dzi
ļinās būtībā. Kad Latvija bija Ei  ro
pas Padomes prezidējošā valsts, 
mēs ar kori uzstājāmies četros      
valsts līmeņa sarīkojumos, viena 
bija   pat augstākā līmeņa pārstāvju 
tik šanās Dzelzceļa mūzejā. tādos 
sa  rīkojumos parasti uzstājas Ves  
 t ards Šimkus un viņa līmeņa māk
slinieki, bet toreiz aicināti bijām 
mēs. Klausītāji bija negaidīti pār
steigti – cik brīnišķīgs koris! 

Kādā ceļā saņemat ziedojumus? 
Lielākā to daļa saplūst uz Ziem

svētkiem, un tad no tā arī visu 
gadu dzīvojam.

Vai mūsu sabiedrība, tuvojo
ties Ziemsvētkiem, ir devīga?

Es nezinu, man grūti pateikt. 
Mēs nekad neprasām, kā dažkārt 
tas tagad notiek daudzās ziedoju
mu akcijās. Mēs vienkārši pazi ņo
jam ziedojumu tālruni, kas vēlas, 
tas atradīs ceļu, kā un cik ziedot.

Un jums tiešām pietiek visa 
gada gaŗumā?

ar naudu nešķiežamies. Mēs  
ļoti daudz ko darām brīvprātīgi. 
Fon dā mums vispār nav algotu 
darbinieku. Es pati esmu “mobi lais 
ofiss”, un vēl viena lielā grā mat ve
dības firma brīvprātīgi reizi gadā 
sakārto mūsu finanču at  skaiti. īrē
jam telpas – vismaz vienu istabu, 
kur novietot visus savus rekvizītus, 
gadu gaitā esam apau guši ar man 
tu – ir gan tērpi, gan priekšmeti,  
kas vajadzīgi nometnei. Līdz ar to 
mūsu izdevumi nav nemaz tik 
plaši. Kad rīkojam koncertus, pro
tams, profesionālajiem māksli  
niek iem maksājam hono rā rus. Bez 
Latvenergo atbalsta nu jau gadus 
sešus mēs Ziemsvētku koncertus 
nevarētu sagatavot un īstenot.

Straujiem soļiem tuvojas arī 
lielais gada notikums Ziemsvēt
ku koncerts. Pastāstiet, kāds tas 
būs šogad!

Ziemsvētkos lielais koncerts pir
mo reizi notiks koncertzālē “Cēsis” – 
laureāti mūzicēs kopā ar viesiem. 
Būs divas viesu grupas – pirmajā 
daļā “Rakstu raksti”, otrajā – “Melo 
M”. Mūzikālais vadītājs ir Kārlis 
auzāns, bez mūsu pašu solistiem 
būs arī “lielie” solisti, kupls pulciņš. 
Protams, arī Operas mākslinieces 
Ilona Bagele un Evita Zālīte, kas ir 
mūsu “krustmāmiņas”. 

Šāda koncertēšana kopā ar sa 
biedrībā labi pazīstamiem māk
sliniekiem acīmredzot ievēro ja
mi paceļ arī jūsu jauniešu paš
apziņu?

Ne katram talantīgam jaunie 
tim Latvijā ir dota iespēja mūzicēt 
ko pā ar profesionāļiem, pašu ap 
jūs motiem māksliniekiem. tas ir 
ļoti pozitīvs notikums arī pašiem 
māksliniekiem, ko mēs fondā sau
cam par sirds māksliniekiem. 
Mums pat ir iedibināta balva – 
Labā Sirds. Ne visi mākslinieki 
Lat vijā ir pelnījuši, ka viņus uz 
aicinām. Var būt laba balss, veik
smīga karjera, bet viņš nav sirds 
mākslinieks, ja kaut kā ļoti svarī  
ga pietrūkst. Piemēram, mums ir 

vairākas reizes līdzi darbojies mū 
ziķis Zigfrīds Muktupāvels. Kad 
jautāju viņam, vai arī šogad viņš 
gribētu piedalīties mūsu koncertā, 
saņēmu atbildi: “Es būšu ļoti pa 
godināts piedalīties.” Brīnišķīgi! 
tas ir augstas dvēseles lidojums, 
cilvēks, kas saprot un sajūt no 
tiekošā nemateriālo vērtību. 

Šogad pirmo reizi koncertā pie
dalīsies Marija Naumova un Di 
nāra Rudāne. Jāskatās, lai bēr  
n iem līdzās būt tādi cilvēki, kas vi    
ņ iem kaut ko izsaka, kaut ko no 
zīmē. Mūsu draugs ir, piemēram, 
popmūzikas dziedātājs Nikolajs 
Puzikovs, jautrs puisis. Viņš at 
brauca arī vasarā uz nometni un 
pat sarīkoja diskotēku! 

Šiem gadskārtējiem Ziem svēt
ku koncertiem tik tiešām ir pa 
nākta plaša atbalss sabiedrībā,   
to jau tradicionāli pārraida gan 
Latvijas Televīzija, gan Radio.

Es domāju, ka, pateicoties šīm 
pārraidēm, kuŗās var ieraudzīt 
mums līdzās esošo cilvēku talan
tus, cik viņi ir varoši, ko spēj sa 
sniegt ar nopietnu darbu, esam 

radījuši pavisam citu skatījumu uz 
cilvēkiem ar īpašām vajadzībām. 
televīzijas raidījumu ik gadu no 
skatās aptuveni 100  000, tā taču      
ir ievērojama mūsu sabiedrības 
daļa! Pieņemsim, 10% no tiem ir 
tuvinieki, radi. Bet ir arī vēl citi. 
Domāju, ka esam sabiedrības do 
māšanu lēnām pavērsuši sev vē 
lamā virzienā, pamazām mainī
jusies attieksme, to varam jau vērot 
ikdienā.

gribu pastāstīt par vēl vienu 
fonda darbības veidu – nākamgad 
būs jau desmit gadi, kopš mēs 
braucam uz Latvijas Valsts me  
ž iem stādīt mežu. tā ir mežu talka, 
ko gribam pabeigt ar 30 000 ie  stā
dītiem kociņiem, pagaidām mūs u 
kontā ir tikai 27 000. Sākumā tas 
šķita nedrošs pasākums. Protams, 
ar ratiņkrēsliem nevar braukt pa 
izcirtumu, bet jaunais cilvēks 
brauc pa maliņu un iestāda savu 
kociņu. Neredzīgie ilgi nevarēja 
sadūšoties, bet sadūšojās un ie  stā
dīja. Mēs dodam cilvēkam iespē  
ju iegūt apziņu, ka viņš var – “Es 
arī to esmu izdarījis!” Jelgavas 
mež saimniecībā mums ir savi 
draugi, viņi daudz stāsta par mežu, 
palīdz daudz ko uzzināt un ierau
dzīt, kaut dažam tikai gara acīm. 

Paveikts ir patiešām daudz. Kā 
jums pašai ir ar spēka un ener
ģijas rezervēm?

Bet ja es raudāšu, es nevarēšu 
nevienam palīdzēt. Man arī ir      
žēl, ka cilvēks nav piedzimis vesels. 
Bet ir tā, kā ir, jādara no tās vietas, 
kā ir. Spēku dod tas, ka visa šī 
“iekustināšana” lēnām izplatās tā 
lāk – iedrošina arī citus, arī ve  cā 
kus un skolotājus. Mums ir tādi 
stereotipi, kas jāpārvar. Piemēram, 
Maija, viena no mūsu bērniem, 
beigusi Juglas mūzikas skolu, bija 
pirmā vājredzīgā, kas šogad iestā
jās Latvijas Mūzikas akadēmijā. 
Vi ņa dzied mūsu korī, spēlē flau tu, 
viņas priekšnesumus varēs dzirdēt 
arī Lielbritanijas koncertos. Cita 
meitene – Līga – pirmā absolūti 
ne  redzīgā meitene, kas iestājās 
Ba bītes vispārizglītojošās vidus 
skolas 11. klasē. Viņas mamma tā 
arī atzina: “Sarma, tu esi mūs 
iedrošinājusi…”

Ir jau reizes, kad rokas nolaižas. 
taču visbiežāk, tieši sastopoties ar 
pretestību, iegūstu īpašu sparu 
darboties tālāk, pierādīt tiem, kas 
nesaprot un nespēj iedziļināties, 
kādas ir mūsu problēmas. Mūsu 
kustībā neienāk tādi, kas ir for mā
listi, pat uz vasaras nometni brauc 
pedagogi un lektori, kas ir sirds 
cilvēki. Viņi jūtas ļoti labi, jo at    
zīst – uz dažām dienām ir nonā
kuši pasaulē, kur nav melu, nav 
izlikšanās, kur neviens savu labu
mu nemeklē uz cita rēķina. tu re 
dzi, ka arī veselais cilvēks ne  baidās 
būt patiess, viņš atzīst, ka jūtas 
brīnišķīgi. 

“Radošs gars – dzīves spars!” Šī 
devīze mums pat nometnē uz 
krekliņiem bija uzdrukāta. 

Ir jau tā, ka cilvēkos ar īpašām 
vajadzībām visos dzīvo iekšā liela 
nedrošība. Visu laiku viņi jāie dro
šina, jāpaslavē, lai var atkal virzī 
ties uz priekšu. Mēs redzam, cik 
svarīgi ir uzturēt radošo garu! 

Atliek tikai novēlēt korim 
veiksmīgu koncertceļojumu! 

Sarmu Freibergu uzklausīja 
Gundega Saulīte

Šīs vasaras “Nāc līdzās!” nometnes dalībnieki kopā ar Sarmu Freibergu
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Kārlim Dambergam piešķirts 
Francijas Nacionālo nopelnu 

kavalieŗa ordenis
Kārlis Dambergs pazīstams kā 

viens no Kalnciema kvartāla di 
binātājiem un īpašniekiem. Kaln
ciema ielas kvartāls ir veiksmīga 
un daudzpusīga Rīgas pilsētas vēs
turiskā mantojuma un publisku 
norišu vieta Pārdaugavā. 

Kārlis Dambergs

Savukārt, par nozīmīgu iegul
dījumu Francijas – Latvijas attie cī
bās izglītības jomā Kārlim Dam
bergam 2017. gada 28. septembrī 
tika piešķirts Francijas Nacionālo 
nopelnu kavalieŗa ordenis (Cheva l-
ier de l`Ordre national du Mérite). 
Francijas Nacionālo nopelnu ka 
valiera ordeni izveidojis ģenerālis 
de golls 1963. gadā. tas tiek pie
šķirts par īpašiem nopelniem un 
izciliem sasniegumiem valsts, ci 
vīlajos vai militārajos amatos. 
Des mit gadu laikā ar darbu Žila 
Verna Rīgas Franču skolas dibi nā
šanā un izaugsmē Kārlis Dam
bergs stiprinājis Francijas un Lat
vijas sadarbību izglītības jomā. 
Šajā laikā skola, kuŗā mācības uz 
sāka 20 pirmsskolas skolēni, jau 
pulcējusi vairāk nekā 220 skolēnu 
līdz pat 9. klasei. Skolu 2007. gadā 
Latvijā dibinājusi un pārvalda 
bez peļņas organizācija APECEF 
(Association des Parents d`Élèves 
des Classes d`Enseignement en 
Français) pēc Francijas Republikas 
vēstniecības Latvijā ierosmes. Kār
lis Dambergs ir šīs organizācijas 
valdes priekšsēdis.

Kārlis Dambergs ir īpaši pago
dināts par šo novērtējumu un 
iespēju sniegt personīgu ieguldī
jumu starptautiskas izglītības at 
tīstībā Latvijā, cieši sadarbojoties 
ar Francijas vēstniecību Latvijā, 
Izglītības kvalitātes valsts dienestu 
un Rīgas domi, kā arī plašu ne 
savtīgu atbalstītāju loku. 

***
Divas Latvijas monētas gūst 

atzinību starptautiskajā 
konkursā Monētu zvaigznājs
Latvijas kollekcijas monētas 

“Zeme” un “Ziemassvētku kaujas” 
guvušas atzinību izdevniecības 
Watermark Publishing House rī 
kotajā 11. starptautiskajā kollek
cijas monētu konkursā Monētu 
zvaigznājs 2017 (Coin Constella-
tion – 2017).

Maskavā tika paziņoti konkursa  
rezultāti. Uz balvām pretendēja 
268 monētas no 27 valstīm. Kon
kursā varēja pieteikt monētas, kas 
izlaistas 2016. gadā, un tās astoņās 
nominācijās vērtēja starptautiska 
žūrija. Latvijas Bankas 2016. gadā 
izlaistā perlukora un sudraba mo 
nēta Zeme atzīta par labāko nomi
nācijā “Oriģināla technoloģija”. 
Monētas autora architekta Mārča 
Kalniņa veidotās monētas centrā 
gluži kā Visumā peld mūsu mā  
jas – planēta Zeme. Monētas ļauj 
katram uz to paskatīties no ne 
ierasta skatpunkta, lai labāk no 
vērtētu Zemes niecību plašajā 
Visumā un vienlaikus tās neaiz
stājamo nozīmību priekš mums. 
Mārcis Kalniņš ar šīs caurspīdī 
gās monētas ideju 2015. gadā uz 
varēja Latvijas Bankas rīkotajā 
innovātīvas eiro kollekcijas mo 
nētas konkursā. Kollekcijas mo 
nēta Zeme izgatavota kaltuvē UAB 
Lietuvos monetų kalykla (Lietuva).

Nominācijā “Veiksmīgs māksli
nieciskais risinājums” otro god  al
gu saņēma sudraba kollekcijas 
mo  nēta Ziemassvētku kaujas,     
ku  ŗas grafisko dizainu veidojis 
mākslinieks Kristaps Ģelzis un 
ģipša modeli – Ligita Franckeviča. 
arī šī monēta kalta Lietuvā. 
Kristapam Ģelzim monētas dizai
na ideja radusies, apmeklējot 
Ziemassvētku kauju mūzeju Jel
gavas novadā. galvenais emocio
nālais saviļņojums gūts no dažām 
skopām detaļām – patronu čau
lītēm, lodes trieciena deformētas 
šineļa siksnas sprādzes, šrapneļa 
rūsas koka stumbrā un tikai 
nojaušama aizbirušu ierakumu 
reljefa.

***
Rīgas konferencē diskutē par 

Baltijas valstu drošību

29. un 30. septembrī Latvijas 
Na  cionālajā bibliotēkā norisinā jās 
ikgadējā, jau divpadsmitā, Rīgas 
konference, kuŗā diskutēja par 
Bal tijas valstu drošības aspektiem, 
globālizācijas un plašsaziņas lī  
dz ekļu ietekmi, Brexit, austrumu 
par t nerību un Ukrainu, Krieviju, 
kā arī populisma fenomenu pa 
saulē. Beidzot konferences darbu, 
ārlietu ministrs Edgars Rinkēvičs 
norādīja, ka Rīgas konference kļu
vusi par sava veida ikgadēju glo
bālās un reģionālās drošības un 
ekonomikas veselības pārbaudi. 
arī konferences diskusijas aplie
cināja, ka aSV iesaiste globālajās 
norisēs ir nemainīga, NatO loma 
ir nemainīgi nozīmīga, savukārt 
Eiropas Savienība ir gatava dro
šību stiprināt vēl vairāk – vairāk 
nekā mēs bijām cerējuši pirms 
pieciem vai desmit gadiem. “Vēlē
šanas Eiropas Savienībā piedāvā 
iespējas mums visiem ES. Mēs  
visi vēlamies redzēt jaunu, refor
mētu ES, kas ir daudz pietuvinā
tāka saviem iedzīvotājiem, nekā  
tā bija pirms gada vai diviem,” 
teica ministrs. Rinkēvičs arī atgā
dināja, ka Latvija nākamgad svi
nēs valsts pastāvēšanas simtgadi – 

tāpat kā mūsu kaimiņi Eiropā.     
Šie 100 gadi ir bijuši izaicināju  
m iem bagāti, un Latvija ir spējusi 
atgriez ties Eiropā un kļūt par šīs 
saimes locekli vēlreiz. Vienlaikus 
ministrs vērsa uzmanību, ka,  “ne 
raugoties uz skepticismu un pe 
simismu, kas pastāv, un rietum
nieciskai kultūrai piemītošo kri
tiku pret visu, ir iespējas un var 
strādāt labākas sabiedrības labā. 
tomēr vienmēr jāatceras, ka abas – 
gan atlantiskā kopiena, gan Eiro
pas Savienība – ir savienības, kas  
ir balstītas uz kopīgām vērtībām, 
kuŗās valda tiesiskums un cilvēk
tiesības”.

***
NBS komandieŗa vizīte Somijā
25. un 26. septembrī notika Na 

cionālo Bruņoto spēku koman
dieŗa ģenerālleitnanta Leonīda 
Kalniņa vizīte Somijā un arī Lat
vijas vēstniecībā.

NBS komandieris L. Kalniņš (no 
kreisās) un vēstnieks U. Bambe

Vizītes laikā Somijā NBS ko 
mandieris tikās ar Somijas aiz 
sardzības ministru Jusi Nīnisti un 
aizsardzības spēku komandieŗi 
ģenerāli Jarmo Lindbergu, kā arī 
piedalījās svinīgajā vainagu nolik
šanas ceremonijā Hietaniemi kap
sētā.

***
Latvijā nogādātas pirmās 

Austrijā iepirktās haubices
Latvijā 1. oktobŗa vakarā no 

gādātas pirmās austrijā iegādātās 
M109a5Oe haubices. tās iegādā
tas, lai pilnveidotu Latvijas bru
ņoto spēku netiešās uguns atbalsta 
spēju, kā arī uzlabotu Latvijas spē
ju pilnvērtīgi integrēties NatO 
operācijās un mācībās.

Haubices atvestas ar prāmi, kas 
pietauvojies Liepājas ostā. aizsar
dzības ministrs Raimonds Berg
manis norāda, ka šo kaujas tech
niku vienību iegāde ir nozīmīgs 
Nacionālo bruņoto spēku artilē ri
jas papildinājums, kas ļaus uzla  
 b ot valsts aizsardzības spējas. “Hau
bices stiprinās Latvijas bruņoto 
spēku netiešās uguns atbalsta spē
ju, kā arī uzlabos Latvijas spēju 
pilnvērtīgi integrēties NatO ope
rācijās un mācībās. Bet ikviens 
iedzīvotājs tās redzēs jau 18. no 
vembŗa militārajā parādē Rīgā, 
par ko esmu īpaši gandarīts,” uz 
sver Bergmanis.

***
Nacionālie bruņotie spēki 

Ukrainā nogādā astoto 
labdarības sūtījumu

7. oktobrī Nacionālo bruņoto 
spēku kaŗavīri, virskapelāns El 
mārs Pļaviņš un Jaunsardzes un 
informācijas centra direktors pulk
vežleitnants aivis Mirbachs devās 
ceļā uz Ukrainu, lai nogādātu as 
to to humānās palīdzības kravu 
Ukrainas bruņoto spēku kaŗa vī  
r iem, viņu ģimenēm un austrum
ukrainā cietušajiem civīliedzīvo
tājiem.

Humānās palīdzības sūtījumu 
22 tonnu apmērā – apģērbu,       
ap avus, segas un gultasveļu, ko šo 
reiz sarūpējušas gan Zviedrijas 
nevalsts organizācijas, gan Latvijas 
uzņēmēji un iedzīvotāji, aizsar
dzības nozares pārstāvji nodos 
Ukrainas labdarības fondiem 
Slov janskā, kas to ar Ukrainas Na 
cionālās gvardes kaŗavīru starp
niecību nogādās Ukrainas bru
ņoto spēku kaŗavīriem, viņu tu 
viniekiem un civīliedzīvotājiem, 
kas cietuši no kaŗadarbības aus  
t rumukrainā.

***
Latviešu valoda izskan 

Eiropas Valodu dienā Viļņā
26. septembrī Viļņā norisinājās 

Lietuvas Valsts valodas centra or 
ga nizētais “Eiropas Valodu die 
nas” sarīkojums. Eiropas Valodu 
diena ir gadskārtējs notikums. 
Šajā dienā tiek cildināta valodu 
daudzveidība Eiropā, kas ietver  
24 oficiālās Eiropas Savienības va 
lodas, kā arī aptuveni 60 reģio
nālās un mazākumtautību valo
das. Eiropas Valodu dienas mērķis 
ir akcentēt plašo valodu dažādī  
bu Eiropā un veicināt kultūras un 
valodu daudzveidību, mudinot 
cilvēkus apgūt svešvalodas.

Sarīkojumā sadarbībā ar Lat vie
šu valodas aģentūru un Viļņas 
universitātes latviešu valodas pa 
snie dzējiem piedalījās arī Latvijas 
vēstniecība Lietuvā. Sarīkojuma 
ietvaros tika rīkotas latviešu valo
das nodarbības, kuŗas vadīja Viļ
ņas universitātes latviešu valodas 
pasniedzēja agne NavickaiteKli
š  auskiene (Agnė Navickaitė-Kli-
šau skienė). Sarīkojumā piedalījās 
arī Viļņas universitātes organizē
tās Baltu akadēmijas vidussko 
lēn iem pārstāves Ernesta Kaza ke
naite un agne Zujervaite, infor
mējot par latviešu valodas apgu
ves iespējām Baltu akadēmijā.

Foto: Latvijas vēstniecība Viļņā

Lietuvas Valsts valodas centrs 
26. septembrī rīkoja vairākus pa 
sākumus: bērnu zīmējumu izstā 
di «Eiropa un valodu daudzvei
dība 2017” atklāšanu Lietuvas Re 
publikas Seima ēkā; valodu no 
darbību darbnīcas Lietuvas Valsts 
valodas centrā; jauniešu prāta spē
ļu sacensību “Eiropas valodu la 
birints 2017” finālu Viļņas rāts
nama Lielajā zālē. 

***
Otavā notiek 

Eiropas valodu diena
23. septembrī Otavā notika Ei 

ropas Valodu diena, kas pulcēja 
aptuveni 550 studentu un valodu 
interesentu.

Sarīkojumā piedalījās 15 Eiro
pas Savienības valstu vēstniecības 
un Eiropas Savienības delegācija 
Kanadā. Interesenti varēja iepa
zīties ar informāciju par Latvijas 
kultūru un vēsturi, kā arī pie
dalīties latviešu valodas nodar bī
bās. abas latviešu valodas no  dar
bības bija labi apmeklētas. Eiropas 
Valodu diena tiek organizēta pēc 
Eiropas Padomes iniciātīvas kopš 
2001. gada. Otavā Eiropas Valodu 
diena norisinājās jau ceturto reizi 
sadarbībā ar glības kolledžu.

***
Uzsākta Latvijas Universitātes 

Zinātņu mājas būvniecība
27. septembrī likts pamatak

mens Latvijas Universitātes (LU) 
Zinātņu mājai, kas būs otrā no 
plānotajām trīs studiju un pēt nie
cības ēkām jaunajā LU akadē
miskajā centrā torņakalnā. Par 
godu būvniecības uzsākšanai ēkas 
pamatos iemūrēja kapsulu ar vēs
tījumu nākamajām paaudzēm. 
Svinīgajā notikumā piedalījās iz 
glī tības un zinātnes ministrs Kārlis 
Šadurskis, Eiropas Investīciju ban
kas Ziemeļeiropas un Baltijas di 
rektore Sandrīne Krozē, Eiropas 
Komisijas (EK) pārstāvības Latvijā 
vadītāja Inna Šteinbuka, ēkas būv
nieka LNK Industries Group pār
stāvis Davids Lipkins un LU rek
tors Indriķis Muižnieks.

Zinātņu mājas celtniecību plā
nots pabeigt 2018. gada rudenī, 
savukārt trešās ēkas – LU Rakstu 
mājas – izbūvi plānots īstenot līdz 
2020. gada nobeigumam. LU aka
dēmiskais centrs būs viena no 
modernākajām studiju un pēt 
nie cības vietām Ziemeļeiropā, un 
tajā varēs iegūt augstākās kvalitā
tes starptautiski konkurētspējīgu 
izglī  tību.

***
Tiekas ar Valkas un 

Valgas darba devējiem
28. septembrī Valkas kultūras 

namā  norisinājās “Livonijas dar
ba tirgus Valka ‒  Valga 2017”. tas 
tika rīkots Nodarbinātības valsts 
aģentūras (NVa), Igaunijas Bez
darba apdrošināšanas fonda, Val
kas novada domes un Valgas pil
sētas domes īstenotās INTERREG 
Estonia-Latvia programmas pro
jekta “Pārrobežu darba tirgus in 
tegrācijas un nodarbinātības vei 
cināšana” ietvaros. 
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stāstījums par vienu vēl topošu 
simtgades filmu (plānoto pirm
izrāžu secībā) un iepazīšanās ar 
filmas režisoŗu vai radošo grupu. 
Savukārt sarunas nobeigumā tiks 
izrādīta šī paša režisoŗa vai studi
jas filma, kas tapusi nesenā pa 
gātnē un sniedz ieskatu autora 
radošajā rokrakstā.

***
2017. gada balva Rīgas 

architektūrā piešķirta Pullman 
Riga Old Town

2. oktobrī, Pasaules architektūras 
dienā,  jau 12. reizi tika pasniegta 
gada balva Rīgas architektūrā.

2017. gada balva Rīgas ar  chi
tektūrā “Par apjomīgas publiskās 
ēkas mūsdienīgu un emocionāli 
izteiksmīgu risinājumu vēstu ris
kajā vidē” ir piešķirta Pullman 
Riga Old Town viesnīcai Jēkaba 
ielā 24 (attēlā) un tās autoriem 
Mārtiņam Hermansonam, Ro  ber 
tam Valdmanim, Olafam Ie  vi  
ņ am, Norai Saulespurēnai, Kris ta
p am grundšteinam, aldim Blic so
n am un tomam Kokinam. Pa 
pildus gada balvai skates žūrija 
piešķīra 11 atzinības par izcilību, 
piemēru un sasniegumiem atse
višķu ob jek tu architektūrā.

***
Žaņa Lipkes mūzejā

 producē izrādi 
“Persiešu valodas stundas”

Par izrādes galveno producentu 
“Persiešu valodas stundās” debitē 
bijušais premjērministrs un bied
rības Žaņa Lipkes memoriāls va  dī
tājs Māris gailis, producējot god
algotā krievu drāmaturga un ki 
no scēnārista genadija Ostrovska 
(Maskava) lugu “Persiešu valodas 
stundas”.

Lugas pamatā ir g. Ostrovska 
izdomāta epizode no poļuebrēju 
rakstnieka Bruno Šulca (1892
1942) dzīves. Izrādes darbība no 
tiek koncentrācijas nometnē, kur 
uzraugs ginters starp ieslodzī
tajiem meklē cilvēku, kas varētu 
viņam iemācīt persiešu valodu. 
tas ir viņa sapnis kopš bērnības. 
tā kā nometnē lielākoties ir ebrēji 
un neviens nezina persiešu valo
du, viņi visi dodas uz krāsni. taču 
ebrējs Bruno Šulcs ļoti grib dzīvot. 
Un vēl vairāk viņš grib izglābt savu 
mazo dēlu, kuŗš atrodas bērnu no 
metnē kaimiņos, tāpēc uzņemas 
iemācīt ginteram persiešu valodu.

***
Latvijā viesosies 

Baiba un Lauma Skrides

Rudens kamermūzikas festivālā 
11. oktobrī Lielajā ģildē klausītā 

un citu iestāžu pārstāvjiem atrast 
atbilstošus risinājumus, lai veici
nātu sociālā un nabadzības riskā 
nonākušo romu integrāciju un 
sociālo iekļaušanu vietējā līmenī. 
turklāt romu mediātors vien
kāršā, romiem saprotamā valodā 
rēgulāri informēs vietējos romu 
iedzīvotājus par sociālā atbalsta 
iespējām, piemēram, par konkrē
tiem Eiropas Sociālā fonda atbal 
sta pasākumiem un pašvaldības 
sniegtajiem pakalpojumiem, kā 
arī motīvēs romus izglītoties, ie 
saistīties darba tirgū un kultūras 
un jauniešu sarīkojumos.

***
Projekts 

“Nepalikt vieniem klusumā” 
izvirzīts prestižai ES balvai

Lai nedzirdīgas sievietes dzem
dībās varētu sazināties ar ārstiem, 
bet pēc tam veiksmīgi sāktu ma 
zulīša barošanu ar krūti, Latvijas 
Nedzirdīgo savienībā pirms pāris 
gadiem radīts atbalsta projekts 
“Nepalikt vieniem klusumā”. ta 
gad šī iniciātīva novērtēta arī 
starptautiski un 140 projektu vidū 
Latvijā radītais atbalsts nedzir dī
gajām māmiņām izvirzīts finālā 
prestižai Eiropas Savienības balvai.

***
Eduardam Veidenbaumam – 150

3. oktobrī apritēja 150 gadu pir
majam latviešu revolucionārajam 
dzejniekam Eduardam Veiden
baumam (18671892). Veiden
baums studēja tērbatā, atdzejoja 
Horāciju, Frīdrichu Šilleru un vai
rākus citus pagātnes autorus, pub
licēja arī zinātniskus rakstus. Viņa 
īsā dzīve aizritēja cīņā ar trūku 
mu un slimību. Pirmais dzejoļu 
krājums “Dzeja” iznāca tikai 1896. 
gadā pēc autora pāragrās nāves, 
turklāt cenzūras izkropļots dze
joļu asā, šķiriskā rakstura dēļ. 
Literātūrkritiķu ieskatā Veiden
baums ir viens no retajiem latviešu 
liriķiem, kuŗa rindas nenoveco un 
kuŗu katra paaudze atklāj sev no 
jauna.      

***
Gaismas pilī notiks 16 sarunu 
kino cikls “Simtgade un vēl”
gaidot Latvijas valsts simtgadi, 

šī gada oktobrī Latvijas Nacionā 
lā bibliotēka, Nacionālais Kino 
centrs un Latvijas Nacionālais ar 
chīvs uzsāks 16 sarunu kino ciklu 
“Simtgade un vēl”, kas kino cie
nītājiem sniegs iespēju vienlaikus 
iepazīt gan topošās filmas no pro
grammas “Latvijas filmas Latvijas 
simtgadei”, gan LNB Ziedoņa zālē 
noskatīties arī citus šīs program
mas autoru radošos darbus.

Ciklā “Simtgade un vēl” katra 
vakara programmu ievadīs īss 

Atgūta Hūnu kapenes plāksne
tēvs un dēls Lapiņi 28. sep

tembrī atdevuši Rīgas pieminekļu 
aģentūrai Hūnu kapenes plāksni, 
ko 2005. gadā atņēma zagļiem un 
apraka zemē. Lielajos kapos izrak
ta un drošās rokās nodota no zag 
ļ iem kādreiz paslēpta gleznotāja 
Kārļa Hūna ģimenes kapa plāk  
s ne. Rīdzinieks Jānis Lapiņš kādā 
ziemā pirms vairāk nekā desmit 
gadiem redzējis, kā zagļi plāksni 
cenšas nozagt no Hūna ģimenes 
kapličas.

Plaši pazīstamā Kārļa Hūna 
glezna “Bērtuļa nakts”

Kad zagļi aizbiedēti, viņš kopā 
ar dēlu (arī Jāni Lapiņu) apracis 
plāksni blakus kapličai, lai to 
nemēģina zagt vēlreiz. Pēc šī ga 
dījuma Lapiņš runājis ar nu jau 
mūžībā aizgājušo Lielo kapu pār
zinātāju Eiženu Upmani.

Upmanis esot teicis, lai plāksni 
nerok ārā, līdz būs pienākuši droši 
laiki Lielajiem kapiem. Un tagad, 
kad ir piešķirts financējums un 
sākušies pirmie darbi kapliču at 
jaunošanā, Jānis Lapiņš uzskatījis, 
ka pienācis laiks izrakt plāksni un 
nodot to drošās rokās. Plāksne 
(attēlā) saglabājusies ļoti labi, tai 
nolauzts tikai viens stūrītis. tagad 
to pārraudzīs un drošos apstākļos 
līdz brīdim, kad būs atjaunota 
Hūna ģimenes kapliča, uzglabās 
Rīgas pieminekļu aģentūra.

***
Latvijā darbu uzsāks 
pieci romu mediātori

27. un 28. septembrī projekta 
“Latvijas romu platforma II: dia
logs, līdzdalība un savstarpēja mā 
cīšanās” ietvaros  tika apmācīti un 
sagatavoti pieci romu mediātori  
darbam Latvijas pilsētās – Val
mierā, Ventspilī, Jelgavā, Dobelē 
un Rīgā.

Romu mediātora (starpnieka) 
galvenais uzdevums ir veicināt un 
nodrošināt dialogu un sadarbību 
starp romu ģimenēm un paš val
dības iestāžu, kā arī valsts aģen
tūru speciālistiem tādās jomās kā 
izglītība, sociālie jautājumi, no 
dar binātība, bērnu tiesības u.c. 
Ro  mu mediātors palīdzēs apzināt 
romu situāciju un problēmatiskos 
jautājumus vietējā līmenī, un sa 
darbībā ar pašvaldības sociālo lie
tu pārvaldes, izglītības pārvaldes 

NīDERLANDE. 27. septembrī Latvijas Republikas Ministru 
prezidents Māris Kučinskis darba vizītes Nīderlandē ietvaros Latvijas 
vēstniecībā Hāgā pasniedza pateicības rakstus par nozīmīgu iegul
dījumu Latvijas un Nīderlandes divpusējo attiecību veicināšanā un 
stiprināšanā. Novērtējot ilgstošu un pašaizliedzīgu darbu, veicinot 
Latvijas vārda atpazīstamību un Latvijas – Nīderlandes sadarbību, 
Kučinskis pasniedza Pateicības rakstus Jopam Feijkinkam, Irēnei 
ĀlerseiBrutānei, Melitai Hartgerei Rumbergai un Janam Penningam. 
Par godu Latvijas valsts simtgadei Ministru prezidents Latvijas vēst
niecības dārzā Simtgades ziedu dobē simboliski iestādīja Latvijā selek
cionētu tulpi Flaming Baltic, kas nosaukta par godu Baltijas ceļam.

KRIEVIJA. 16. septembrī  Latviešu skolā Maskavā svinīgi tika 
atklāts jaunais mācību gads. ar koncertu uzstājās viesi – Cēsu Valsts 
ģimnazijas jauktais vokālais ansamblis “tomēr”, kuŗu vadīja diriģen
te Ilga Šķendere un koncertmeistare Elita tomsone. Pēc skanīgās 
semestra atklāšanas norisinājās sadziedāšanās un sadejošanās ar 
Latviešu skolas Maskavā audzēkņiem un viņu vecākiem. Šogad 
Latviešu skolā Maskavā mācības uzsāka vairāk nekā 40 audzēkņu. 
Nodarbības, kā ierasts,  notiek divas reizes mēnesī, katru otro sest
dienu. to laikā skolēni apgūst latviešu valodu, kultūru, deju un ra 
došās mākslas nodarbības. Vēstniecība īpaši vēlas izcelt Skolas pe 
dagogu ieguldījumu Skolas pastāvēšanā un darbības nodrošināšanā 
un pateikties: Latviešu skolas Maskavā vadītājai un deju nodarbību 
pasniedzējai antrai Levovai, Latviešu valodas skolotājām Iritai Sau
kānei un Lienei Perevalovai, Radošās mākslas skolotājiem Madarai 
Svilānei, Žannai Miņko, artūram Pūpolam, Ievai Sprūdei un Jeļenai 
Punculei.

POLIJA. 27. septembrī Latvijas Republikas ārkārtējais un piln
varotais vēstnieks Edgars Bondars iesniedza akreditācijas vēstuli 
Polijas Republikas prezidentam andžejam Dudam (Andrzej Duda). 
tikšanās laikā pēc oficiālās akreditācijas ceremonijas ar prezidentu 
tika pārrunāta Latvijas un Polijas divpusējā sadarbība, augsti novēr
tējot abu valstu draudzīgās attiecības, kuŗu vēsture veidojusies un 
stiprinājusies gadsimtu gaŗumā. Puses pozitīvi novērtēja arī abu val
stu konstruktīvo un radošo sadarbību dažādos starptautiskos un 
reģionālos formātos, īpaši izceļot drošības stiprināšanas nozīmi. 
Bon dars apliecināja gatavību uzturēt aktīvas arī abu valstu kultūras 
saiknes, tuvojoties Latvijas Republikas un Polijas Republikas simtgadei.

TURCIJA. ar krāšņu Latvijas mūziķu Big Al & The Jokers kon
certu Starptautiskajā alānijas džeza festivālā 22. septembŗa vakarā 
tika atklāta Latvijas simtgadei veltītā programma turcijā. Sarīkojuma 
dalībniekus uzrunāja Latvijas vēstnieks turcijā Pēteris Kārlis Elferts, 
kā arī alānijas mērs adems Murats Judžels. Latvijas mūziķi bija saga
tavojuši iespaidīgu koncertprogrammu un ar profesionālitāti un 
nepārspējamo šarmu apbūra vairāk nekā pusotru tūkstoti skatītāju. 
Koncertu ierakstīja turcijas valsts televīzija. Vēstnieks Elferts uzru 
nā uzsvēra, ka Latvija ir zināma kā valsts, kas dzied. “Mēs esam pa 
saulslaveni ar saviem koriem, komponistiem, diriģentiem un oper
dziedātājiem. Šis ir mūsu pirmais sarīkojums, kam gada gaŗumā 
sekos daudzi citi visā turcijā par godu Latvijas simtgadei,” teica 
vēstnieks. turpmākā Latvijas simtgades programma turcijā līdzās 
citiem sarīkojumiem iekļaus Baltijas valstu mūziķu klasiskās mūzi
kas koncertu ar Bilkentas simfonisko orķestri, kā arī pirmreizēja 
vēsturiska pētījuma izdošanu par turcijas un Latvijas attiecībām.

ĶīNA. 23. septembrī Pekinas vienā no populārākajiem iepirk
šanās un atpūtas centriem Sanlitun Soho Latvijas vēstniecība Ķīnā 
sadarbībā ar Latvijas Investīciju un attīstības aģentūras pārstāvību 
Ķīnā piedalījās “Eiropas ielas” sarīkojumā, ko organizēja Eiropas Ko 
misijas pārstāvība Ķīnā. “Eiropas ielas” mērķis ir populārizēt 28 da 
lībvalstu tradicijas, ēdienus un to kultūru, vienkopus izveidojot Eiro
pas ielu kā Eiropas vienotības simbolu. Valstīm bija iespēja popu
lārizēt arī tūrisma nozari, aicinot apmeklēt Eiropas valstis, un iz 
baudīt to dažādību. tā bija lieliska iespēja apmeklētājiem uzrunāt 
vēstniecību pārstāvjus klātienē un noskaidrot nepieciešamos jau tā
jumus. Latvijas stends izraisīja neviltotu interesi apmeklētājos, ro 
sinot daudz jautājumu par ceļošanas iespējām uz Latviju un Baltijas 
reģionu. “Eiropas ielas” sarīkojms ir vēlreiz atgādinājums tam, ka 
Eiropas valstis var pārvarēt pat vislielākās grūtības, ja ir vienotas savā 
rīcībā.

jus gaida tikšanās ar Baibu un 
Lau mu Skridēm, kuŗas Latvijā 
vie sosies Skride Quartet sastāvā. 
Mūziķu izpildījumā skanēs jauna 
koncertprogramma, kuŗas centrā 
ir klavierkvarteta zelta repertuārs – 
Volfganga amadeja Mocarta, 
gus tava Mālera un Johannesa 
Brāmsa klavieŗu kvarteti.

Skride Quartet sastāvā spēlē Bai
ba Skride (vijole), Liza Berto (alts), 
Harieta Kreiga (čells) un Lau ma 
Skride (klavieres). Visas četras 
Skri de Quartet mākslinieces ir ne 
vien iejūtīgas kameŗmūziķes, bet 
arī spilgtas solistes, kas sadar bo
jušās ar ievērojamiem orķestriem 
un diriģentiem visā pasaulē.

Seminārs par 
Latvijas daiļdarbu tulkošanu
28. un 29. septembrī Rīgā no 

risinājās seminārs literārajiem tul
kotājiem, kas dzīvo ārvalstīs un ir 
izrādījuši interesi tulkot Latvijas 
autoru daiļliterātūras darbus uz 
igauņu, lietuviešu, somu, vācu, 
franču, italiešu un čechu valodu.

Semināra laikā tulkotāji tikās ar 
Latvijas izdevējiem, kā arī prezen
tāciju veidā dzirdēja aktuālo in 
formāciju par Latvijas mūsdienu 
pieaugušo un bērnu literātūru, 
pie ejamo valsts atbalsta sistēmu 
darbu tulkošanai un izdošanai, re 
zidenču iespējām tulkotājiem.

Ziņas sakopojis P. Karlsons
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FRaNKS gORDONS

SaLLIJa BENFELDE

Bēdīgi slavenais Berlīnes mūris 
(1961 ‒ 1989) tika uzsliets, lai cil
vē kus no Kremļa vāciskā protek
torāta ‒ VDR “nelaistu ārā”. Šeit 
mums runa ir par mūriem, vaļ   
ņ iem, sienām, aizžogojumiem, ku  ŗu 
mērķis ir cilvēkus “nelaist iekšā”.

Nupat paziņots, ka Krievijas Fe 
derālā drošības dienesta robež sar
dzes pārvalde uzbūvēs 50 kilomet
rus garu aizsargžogu tur, kur 
anektētā Krimas pussala robežo   
ar Ukrainu, “lai nodrošinātu Kri
mas drošību”. tātad ‒ Putina žogs. 
to uzslies Perekopa zemes šauru
mā ‒ tur, kur 1920. gadā sarkano 
strēlnieku “Latdivizija” metās uz 
brukumā, lai kopā ar citām trocka 
vadītās Sarkanarmijas vienībām 
padzītu no Krimas “melnā ba  
rona” Vrangela balto kaŗaspēku.

Putins ir nepacietīgs ‒ nožo  
go jumam jābūt gatavam šī gada 
20. decembrī. Žoga, respektīvi, sie
nas precīzais gaŗums ‒ 49,5 kilo
metri. Žogs būs 2,4 metrus augsts 
un sastāvēs no 16 500 sametinā
tiem posmiem, kuŗus “vainagos” 
tērauda “nagi” un īpaši izturīga 

Putina, Trampa un Netanjahu žogi
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

dzeloņstiepļu lente. Vārdu sakot, 
neviens “Kijevas fašistiskās hun
tas” piederīgais nevarēšot ielavī 
ties Krimā, kuŗai Putins piešķīris 
“sakrālu” nozīmi kā Krievijas svē
tumam.

Izmēru ziņā Putina žogs pie Pe 
rekopa ir tīrais sīkums, salī dzinot 
ar iecerēto “trampa valni”, kam 
visā gaŗumā jāatdala Meksi ka no 
aSV, lai aizsprostotu ceļu darba 
un laimes meklētāju milzu ba  
r iem. Prezidents Donalds tramps 
jau šā gada 25. janvārī ‒ piecas 
dienas pēc stāšanās amatā ‒ pa 
rakstīja attiecīgo dokumentu, kas 
jau, var teikt, iegājis vēsturē kā 
“rīkojums 13767”. tajā teikts, ka 
pie šī uzdevuma būs jāķeras “ne 
kavējoties”. aģentūras Reuters ana
lītiķi aprēķinājuši, ka būvdarbi 
ilgšot trīsarpus gadus un izmak
sāšot 21,6 miljardus dolaru.

trampa rīkojumā teikts, ka šai 
“fiziskajai, necaurejamai barjērai” 
visgarām robežai ar Meksiku “jā 
novērš nelegāla imigrācija, nar
kotisko vielu izplatīšanās, cilvēku 
tirdzniecība un terrora akti”.

Impulsīvais aSV prezidents, pa 
rakstījis minēto “vēsturisko” rīko
jumu, tūlīt deklarēja, ka visi šīs 
milzu būves izdevumi esot jāsedz 
Meksikai. Kā jau varēja sagaidīt, 
Meksikas valdība katēgoriski at 
teicās šo būvi financēt.

Šīs robežas kopgarums ir 3201 
kilometrs. tā stiepjas no Meksikas 
līča līdz Klusajam okeanam, un 
robežlīnija visai gaŗā posmā sakrīt 
ar Riograndes upes gultni. Kaut 
gan vairākās vietās jau eksistē da 
žādu veidu un izmēru nožogoju
mi, trampa rīkojums paredz pil  
n ībā “nosegt” robežu visā tās gaŗu
mā, lai nepaliktu neviena sprauga.

Pagaidām šis katēgoriskais 
trampa rīkojums ir tikai papīra la 
pa, ko grezno prezidenta pa  raksts.  
Bet pa  ti iecere ir grandioza ‒ tas  
jā  at zīst.

Liela stratēģiska, polītiska un 
psīcholoģiska nozīme ir trijām bar
jērām, ko pēdējos gados uz  slējusi 
Izraēla un par kuŗām atbildīgs tās 
premjērministrs Benjamins (Bibi) 
Netanjahu.

708 kilometrus gaŗš ir nožo

gojums (barjēra, siena), kas atdala 
Izraēlu 1967. gada robežās (“zaļā 
līnija”) no tai pašā gadā iekaŗotās 
territorijas (t.s. West Bank), ko 
kon trolē Izraēlas armija. tikai 
15% no šīs barjēras strikti pieturas 
pie “zaļās līnijas”, kamēr 85% šo 
līniju pārkāpj, sniedzoties līdz pat 
11 kilometriem okupētajā terri to
rijā, iekļaujot lielākās ebrēju ap 
metnes un sagādājot grūtības tu 
vējo palestīniešu ciemu iedzīvo
tājiem. 

Barjēras mērķis ir neļaut terro
ristiem iespraukties pašas Izraēlas 
(Israel proper) territorijā, un zinā
mā mērā šis mērķis ir sasniegts.

Vairākos šīs barjēras posmos 
iekārtoti caurlaides punkti (check-
points), kur palestīnieši pakļauti 
stingrai, reizumis pazemojošai 
pārbaudei.

Pavisam cits raksturs ir barjerai, 
kas cieši apjož gazas joslu, kur 
valda terroristiskā organizācija 
HAMAS, kas neatzīst Izraēlas 
eksistences tiesības un atrodas ar 
to kaŗa stāvoklī.

Barjēras gaŗums ir 60 kilomet

ru, un tā faktiski nobloķē gazas 
joslu ar tās diviem miljoniem ie 
dzīvotāju. taču šajā barjērā ie 
kārtoti divi pārejas punkti, pa 
kuŗiem diendienā tiek piegādā  
tas dažādas preces, tostarp pēdējā 
laikā arī būvmateriāli. 

Nobeigumā jāpiemin trešais 
“Ne  tanjahu žogs” ‒ 245 km gaŗais 
nožogojums visgarām Izraēlas 
robežai ar Ēģipti, kuŗa būve pa 
beigta 2013. gadā. Barjēras mērķis 
bija darīt galu nelegālo imigran   
tu masveida ieplūšanai Izraēlā. 
Runa ir par afrikāņiem ‒ galveno
kārt no Eritrejas un Sudānas, kuŗi, 
šķērsojot Ēģiptei piederošo tuk  
s nesīgo Sinajas pussalu, plūda uz 
Izraēlu, meklējot daļēji patvēru
mu, bet daudzos gadījumos vien
kārši darbu un iztiku.

Izraēla šo mērķi ir sasniegusi. 
Kamēr 2012. gada pirmajos sešos 
mēnešos Izraēlā iekļuva 9570 ne 
legālo imigrantu, 2013. gada pir
majos sešos mēnešos viņu skaits 
saruka līdz 34, jo barjēra jau bija 
gatava. Un 2016. gadā “iesprauk
ties” izdevās tikai 16 migrantiem.

Protams, Latvijas Radio (LR) 
pa  stāvēs, jautājums ir par to, vai 
radio joprojām spēs saglabāt sevi 
kā sabiedrisks plašsaziņas līdz ek
lis? Vai gadu pirms vēlēšanām to 
nepārtaisīs par paklausīgu valsts 
(un arī dažu polītiķu) ruporu?

Patiesībā to, kas notiek ar Lat
vijas Radio pēdējā laikā, labi rak 
sturo vecais joks ar teikumu bez 
pieturzīmēm, kuŗu var lasīt, kā 
vēlies, un kuŗa jēga mainās, ja mai 
na komata atrašanās vietu: “No 
šaut nevar apžēlot.” Nupat ko mats, 
šķiet, ielikts aiz vārda “nevar”. 

Problēmas LR ir jau labu laiku – 
gan nesakārtotais algu jautā jums, 
gan pati radio struktūra un tajā 
strādājošo veicamie darbi un 
amati prasās pēc pārmaiņām. 

Kopš šā gada sākuma LR vada 
Sigita Roķe, kuŗai ir 20 gadu darba 
pieredze plašsaziņas līdzekļos, arī 
vadošos amatos, un par viņu var 
sacīt, ka viņa “pazīst drēbi”. Bija 
cerība, ka LR pamazām viss sakār
tosies. Un tad no NEPLP (mediju 
pārraugs Latvijā – Red.) puses sā 
kās dažādi pār metumi jeb, kā 
tautā mēdz teikt, “uzbraucieni”. 
atstāstīt to visu, ma  nuprāt, nav 
vērts, tā būtu tikai lieka laika tē    
r ē šana, bet citātu no Sigitas Ro  ķes 
šogad jūlijā rakstītā, ar jautāju 
mu, kam traucē Latvijas Radio, 
gan der izlasīt: “Šāds jau tājums 
atkal un atkal nāk prātā, vērtējot 
pēdējo mēnešu aktīvitā tes, kur 
Latvijas Radio vārds tiek rēgulāri 
piesaukts ar aicinājum iem visu 
sakārtot. tikai – ko un ar kādu 
mērķi?

Šajā kontekstā neviļus nāk    
prātā žurnālā “Ir” publicētās “oli
garchu sarunas”, kur sarunu varo 

Vai Latvijas Radio nenošaus?
ņi sūkstījās tieši par to, ka neizdo
das sakārtot Latvijas Radio – “tas 
valsts radio kā bija, tā palika”. Lai 
arī pagājuši vairāki gadi, arī šo 
dien varam pašapzinīgi teikt to 
pašu – neviens nevar ienākt Lat
vijas Radio un “sakārtot”... Vai tas 
būtu iemesls nemitīgiem aicinā
jumiem kaut ko Latvijas Radio 
darīt apokaliptisku ainu zīmēš a
nai? Vai šādas sarunas notiek jo 
projām dažādos tādos vai citādos 
sastāvos?

Ja tā, tad jau pavisam citādi uz 
tverami pēdējās dienās medijos 
publicētie teksti, ka radio valda 
haoss, ka guļam uz lauriem, rai
dām ne tādu mūziku un vispār 
nesaprotam paši, ko darām.

atbildīgi esam izanalizējuši un 
sistematizējuši mūsu struktūru un 
procesus, ņemot vērā labāko Ei 
ro pas pieredzi. Mums ir skaidrs 
plāns, ko, kā un kad mēs varam 
izdarīt, ko varam pilnveidot šī 
brīža situācijā, bet kam mums 
iekšēju resursu nepietiek.

Šobrīd pārmaiņas skar visus 
radio visā pasaulē. Mēs gribam 
sekot labākajām tendencēm un 
zinām, kā, bet te mēs nonākam pie 
akūtas finanču nepietiekamības, 
kas radio ir jau gadiem. Neskatoties 
uz to, ka radio saturs pilnveidojas 
un attīstās arī pats uzņēmums, 
tieši tam financējuma nav bijis. 
Vēl vairāk – krīzes gados tika ļoti 
būtiski samazināts gan darbinieku 
skaits, gan izmaksas, tostarp algas. 
Šobrīd krīzes nav, bet vēl joprojām 
mēs dzirdam tekstus par kādiem 
mītiskiem, slēptiem iekšējiem re  
s ursiem, ar kuriem mēs, ja vien 
gribētu, visas savas problēmas 
atrisinātu.

ar savām programmām un 
milzīgo satura apjomu, lielāko, lo 
jālāko auditoriju, kas uzticas Lat
vijas Radio saturam, mēs esam 
viens no nabadzīgākajiem radio 
Eiropā. Iespējams, šobrīd jau paši 
nabadzīgākie – pērn aiz mums 
bija Ukrainas un armēnijas radio. 
Ņemot vērā, kā Ukraina šobrīd 
attīsta savus plašsaziņas līdzekļus, 
pieņemu, ka viņi ar visu to, ka 
valstī ir kaŗš, šobrīd būs jau mūs 
apsteiguši.”

Protams, LR turpināja strādāt, 
“apšaude” starp NEPLP un Roķi 
turpinājās, tika izsludināts solītais 
konkurss. Pretendentu vārdi tika 
padarīti par “valsts noslēpumu”, 
ti  ka paziņots, ka nosaukti tiks  
tikai uzvarētāji. Un tad, 28. sep
tembrī, NEPLP paziņoja, ka iz 
saka neuzticību Sigitai Roķei. Ne 
uzticība esot izteikta saistībā  ar 
virkni nesakārtotu jautājumu Lat
vijas Radio un atklāto satura tir 
go šanu, preses konferencē skaid
roja Ivars Āboliņš – īpaši LR pār
raugs NEPLP. Savukārt Roķe pie
ļāva, ka Nacionālās NEPLP lē  mu
mam atbrīvot viņu no amata va 
rētu būt polītisks zemteksts. Pre  
s es brīfingā žurnālistiem viņa 
sacīja, ka padomes lēmums nav 
pārsteigums un tam viņa ir ga 
tavojusies.

Roķe skaidroja, ka padome il g
stoši izdarījusi spiedienu uz LR, lai 
tas iesniegtu aptuveni 10 000 do 
kumentu, tomēr par tiem nav bi 
jušas nekādas konstruktīvas sa 
runas, tikai oficiāla korespon
dence. taujāta par NEPLP atklā 
to, ka LR tirgojis saturu spon
soriem, Roķe noliedza šādas prak
ses īstenošanu LR, uzsverot, ka 

raidījumu sponsorēšana un līdz
financēšana tika īstenota atbil 
stoši valsts likumdošanai. Viņa uz 
svēra, ka LR nākas slēgt sponso
rēšanas līgumus, jo bieži vien, lai 
izpildītu sabiedriskā pasūtījuma 
nosacījumus, valsts budžetā tam 
nepietiek līdzekļu. tāpat viņa uz 
svēra, ka gan viņa, gan arī LR otrā 
līmeņa vadītāji ir pauduši vēlmi 
sadarboties ar NEPLP, tomēr, vi 
ņasprāt, padomes plašā LR doku
mentācijas izpēte liecina, ka tās 
mērķis nav sakārtot LR. “Negri
bētos ticēt, ka tuvojas vēlēšanas un 
ka te varētu būt citi nodomi – 
nevis sakārtot LR pēc būtības, bet 
sakārtot kaut ko citādākā veidā   
un citādi,” sacīja Roķe.

Un tad atklātībā pēkšņi nāca 
zināms, ka NEPLP izlems starp 
diviem valdes priekšsēža amata 
kandidātiem, no kuriem viens 
diez gan nepārprotami ir saistīts   
ar Ventspils interesēm. Parādījās 
minējumi, ka arī Roķe pati ir pie
teikusies konkursā, tādēļ vienīgais 
veids, kā nepaturēt viņu radio 
valdē, ir bijusi neuzticības izteik
šana. tāpat publiski izskanēja  
mā  jieni, ka NEPLP prasījusi, lai 
tiktu atlaisti daži žurnālisti, bet 
Roķe tam nav piekritusi. Latvijas 
Žurnālistu asociācija pauda pro
testu Roķes atlaišanai, bet izska
tījās, ka radio liktenis ir izlemts. 
Un tad nāca vēl viens pārsteigums – 
2. oktobrī NEPLP paziņoja, ka 
valdes priekšsēdes amatā apstip
rinājusi Unu Klapkalni, bet valdes 
locekļa finanču vadības jautāju
mos amatā apstiprināta Mārīte 
tukiša, abas amatā apstiprinātas 
uz pieciem gadiem. Klapkalnei ir 
plaša pieredze vadošos amatos 

gan valsts pārvaldē, gan privātajā 
sektorā. Pēdējos desmit gadus 
vi  ņa bijusi Nacionālās informāci
jas aģentūras LEta valdes locekle 
un kopš 2016. gada bijusi gan 
LEta, gan ziņu portāla “tvnet” 
valdes priekšsēde. Klapkalne ir arī 
Rīgas Ekonomikas augstskolas 
(“SSE Riga”) Mentoru kluba val
des locekle un ieguvusi maģistra 
gradu biznesa vadībā (MBa).

Šķiet, Latvijas Radio šobrīd no 
lemts “nenošaut”. Iespējams, tādēļ, 
ka tika nopludināta informācija 
par pretendentiem, starp kuŗiem 
NEPLP grasījās izvēlēties sabied
riskā medija vadītāju. Izvēle par 
labu ar polītiskajām aprindām 
saistītu cilvēku, turklāt gadu pirms 
vēlēšanām, būtu pārāk skandalo 
za pat NEPLP. Jebkurā gadījumā 
stāsts nav par to, ka Sigita Roķe 
bija ideāla vadītāja un ka sabied
riskajam medijam nevarētu būt 
cits vadītājs. Problēma ir tā, ka 
NEPLP ir ar polītisku pieskaņu, jo 
to apstiprina Saeima un ka pie 
varas esošajiem ļoti nepatīk sa 
bied riskie plašsaziņas līdzekļi. Po 
lītiķi ir atraduši visai drošu un  
ērtu veidu, kā tikt galā ar sev vai 
saviem atbalstītājiem nepiedero  
š iem medijiem – proti, par sabied
risko mediju financējumu lemj 
Saeima. Savukārt Latvijas sabied
rība nav gatava maksāt abonēša
nas naudu sabiedriskajiem medi
jiem, iespējams, tādēļ, ka lāgā ne 
atšķir sabiedrisko mediju no valsts 
medija. 

to, kas notiks ar Latvijas Radio, 
rādīs laiks. Vismaz pagaidām iz 
skatās, ka sabiedriskā medija “no 
šaušana” atlikta.
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angļiem ir apzīmējums maid of 
all work,  vāciešiem – Faktotum. Ru  na 
ir par cilvēkiem, kas savu čaklo 
roku vai gudro galvu pieliek lietu 
virzīšanai uz priekšu jo daudzās 
dzīves jomās. Mums, latviešiem, 
pa mēlei ir gan visziņi, tomēr vis
daŗus literārās valodas vārdnīcā 
ne  atrast. Var jau būt, ka rakstnie
ka, žurnālista, skauta un filatēlista 
Kārļa Friča Ķezbera (19142006) 
dēvēšana par visdari būtu pārs pī
lēta, tomēr daudzdaŗa vārdu viņš 
ir nopelnījis godam. Savā gaŗajā 
mūžā Ķezbers sarakstījis astoņ
padsmit grāmatas, bijis redaktors 
vai redakcijas loceklis vairākos 
laik rakstos, bijis Latviešu Preses 
biedrības priekšsēdis, bēgļu laikos 
dibinājis apgādu, darbojies skautu 
un filatēlistu organizācijās, vadījis 
pastmarku un monētu veikalu, 
bet savā ģimenē bijis mīļš un gā 
dīgs vīrs un trīs bērnu tēvs.

Daudzdaŗa atceres
Kārlis Ķezbers, Ar domu par Latviju, apgāds “Mansards”, 2017. g., 200 lpp.

ar ģenerāļa Kārļa goppera 
fonda, tukuma novada Domes un 
Ķezbera ģimenes atbalstu šogad 
iznācis Kārļa Ķezbera sarakstītais 
un daudziem fotoattēliem illust
rētais viņa dzīves stāsts. Ķezbera 
mūža chronoloģija pamatos tāda 
pati kā daudzu citu trimdinieku 
šajos gados publicētajām atmi  
ņ ām: Latvijā pavadītajiem bērnības 
un jaunības gadiem seko īslaicīga 
uzturēšanās bēgļu nometnēs un 
beigās ražena rosīšanās tālākas iz 
ceļošanas zemē, kas Ķezbera – kā 
daudzu citu – gadījumā ir ameri
kas Savienotās Valstis. Neparasts, 
tālab īpaši “svaigs”, ir pastāstījums 
par Ķezbera kā žurnālista iespai  
d iem vācu okupācijas laikā ar vācu 
varas iestāžu ziņu veiktajā ceļo ju
mā uz austrumu fronti – Vol  
ch o vu, Ļeņingradas pievārti.

grāmata piesātināta, domājams, 
daudziem vēl nezināmu faktu, kā 
arī pieņemamu, noraidāmu vai 
vietumis pat pretrunīgu uzskatu. 
Pēc Brīvības cīņām māte mazo 
Kārli aizvedusi Rīgā uz zvēru 
dārzu, «bet sarkano laikā visi dzīv
nieki jau bija apēsti, pa zālīti stai
gāja viena vienīga vāja stirniņa...” 
Vai vārdiņš “visi” iezīmētu pārspī
lējumu? Vai Kārļa vērojumu ap 
stiprina citi avoti? Ķezbers augu 
mūžu neesot varējis sajūsmināties 
par Straumēniem, “patriarchālo val 
dīšanu”. Vai tiešām Straumēnu 
saimnieka loma un izturēšanās 
pret saimi būtu tik visusvarīga, ka 
tā varējusi samaitāt attieksmi pret 
vienu no mūsu rakstniecības diž
darbiem? Vai zinājāt, ka “vietā, kur 
tagad atrodas Brīvības pieminek

lis, ilgus gadus – par nepatiku 
katr am latvietim – atradās sarkana 
granīta cara pieminekļa pamati”? 
Vainu tajā, ka 1941. gada depor
tāciju veikšanā, šai “kauna darbā”, 
krievus pavadījuši “vīzdegunīgi, 
rupji un ļauni” latviešu kom
jaunieši, Ķezbers saskata Bruno 
Kalniņa centienus savā laikā šos 
jauniešus izskolot par sociālistiem.

grāmatas redaktori arnis Šab
lov skis un Līvija Baumanean 
drejevska paveikuši lielu un vēr tī
gu darbu, dažādos gados un ap 
stākļos pierakstītās Kārļa Ķezbera 
piezīmes sakopojot vienā kaut cik 
viengabalainā sējumā, pievienojot 
paša Ķezbera stāstījumam vairā
kus pēcvārdus un bibliografiskos 
sarakstus, papildinot un aktua
lizējot biografiskos datus parindēs.

Mēs, vēlākās paaudzes, esam ie 
radušas 1930. gadu otrās puses 
Latvijas sabiedriskos darbiniekus 
izdalīt ulmaniešos un Kārļa Ul 
maņa oponentos jeb parlamen
tāriešos. Laika gaita nonivelējusi 
mīlu vai naidu pret vieniem un 
otriem, tāpēc ka labus tā mazāk 
labus cilvēkus ieraugām abās “no 
metnēs”. Kārlis Ķezbers, kā iz  ska
tās, bijis abām nometnēm pa vidu, 
tomēr pēcskatā viņš Ulmaņa lai
kus cildina. Jaunos gadus viņi stip
ri ietekmējis skautu vadītājs 
Edgars Dunsdorfs, kurš “mācēja 
mīlēt Latviju, apzināt tās vēsturi, 
turēt to svētu”. taču Ulmaņa au 
toritārā režīma sākumā viņš ne 
laimīgi iemanevrē sevi situācijā, 
kur Polītiskā pārvalde viņu kopā 
ar citiem šķietami opozicionā  
r iem jauniešiem apcietina, neilgi 

pēc tam gan atlaiž. Rūgti viņš saka: 
“15. maija režīms mani padarīja 
par valsts...ienaidnieku.” (36.– 37. 
lpp). tomēr nedz viņa apcietināša
na, nedz Ulmaņa laika priekšrokas 
došana mazpulkiem pār skau
tiem, ar kuŗiem Ķezbers bija aiz 
dedzies, nepadarīja viņu par 15. 
maija režīma ienaidnieku no savas 
puses. Vecumdienās viņš raksta: 
“Visumā ar visu piedzīvoto un 
pārdzīvoto uzskatu Ulmaņa lai 
kus kā spožus, skaistus gadus un 
Latviju – vēlāk trimdā – kā saules 
apmirdzētu, skaistu dārzu, kā tādu 
Ēdenes dārzu, kur dzīvoja brīvi 
ļaudis un kur jaunības dienas, ne 
raugoties uz dzīves uzliktiem pār
baudījumiem, bija neaizmirstami 
skaistas.”(45.)

grāmatas izskaņā lasām, ka 
Ķez bers rakstījis arī dzeju, tomēr 
reti tā esot publicēta. Seko kādā 
laikrakstā publicēta dzejoļa pa 
raugs (Pa asfalta gaiteņiem lēnām 
slīd nāve...), ko Ķezbers pats diez 
vai būtu vēlējies redzēt savā pār
publicētā grāmatā, jo tas skaidri 
parāda, ka dzejnieka talants viņā 
neiemīt.

autora ilgie aSV nodzīvotie 
gadi dažbrīd (tomēr, gods kam 
gods, pavisam retumis) liek sevi 
manīt viņa vārdu izvēlē. 29. lap
pusē angļu valodas ietekmē “audi
torijas” (t.i., klausītāju kopuma) 
vietā lietots vārds “audience”, kas 
angliski runājošiem var arī nozī
mēt klausītāju kopumu, bet lat
viešiem vienīgi – oficiālu pieņem
šanu jeb vizīti pie augstas amat
personas. Parindēs datumu rak  
s tībā konsekventi ieturēta ameri

kāniskā secība: vispirms gadskait
lis, tad mēnesis, beigās mēneša 
diena. Latviešu lasītājiem ameri
kā tas netraucēs, tomēr Latvijā un 
daudzviet citur pasaulē ierasta ir 
pretējā secība: sākumā mēneša 
diena, vidū mēnesis, beigās  gads. 
Vai esam nupat sīkumaini? tad 
jau tikpat nenozīmīgi ir atgādināt, 
ka neder vairs reiz pamatskolā ap 
gūtā zināšana, ka pēdiņas pirms 
atkārtotas runas vai īpaši akcen
tējama vārda vai vārdkopas jāliek 
apakšā, turpretim pēc tā visa – 
augšā. tagad viss augšā vien, augšā 
vien. Vai tas uz labu vai sliktu, bet 
pamazām no ierastām tradicijām 
atraisāmies un internacionālizē
jamies.

tā kā netrūkst pasaulē tādu 
mūsu ļaužu, kas, paši būdami ci 
tādi priekšzīmīgi latviešu kultūras 
un sabiedrības darbinieki, šo īpa
šību nepārnes uz saviem pēcnācē
jiem, sevišķi simpātiski izskan 
Kārļa Ķezbera  bērnu Daces Ķez
beres, Mārītes Plūmes un Ziedoņa 
Ķezbera rakstītais pēcvārds par 
viņu tēvu: Saviem bērniem viņš 
iemācīja mīlestību un cieņu pret 
savu tautu, kultūru un valodu. Arī 
mēs esam centušies šo attieksmi 
nodot tālāk Kārļa Ķezbera maz-
bērniem un mazmazbērniem. Vir s
rakstā itin aizkustinoši pēcvār  
d am likti vārdi: Aizgāja latvietis 
pa  saulē tālu...”

Pa kādai Kārļa Ķezbera grā
matai, bez šaubām, būs sameklē
jama vienā otrā Latvijas bibliotē
kā, tomēr no trimdā izdotajām 
Latvijā neviena vēl pārpublicēta 
nav. Varbūt laiks sarosīties?

Latvijas Zinātņu akadēmijas 
(LZa) Baltijas stratēģisko pētī ju
mu centrs, ko vada LZa vicepre
zidents, akadēmiķis tālavs Jun
dzis, nule, 26. septembrī, aicināja 
uz kādas ļoti nozīmīgas vēstures 
grāmatas atklāšanu Latvijas Uni
versitātes akadēmiskajā biblio
tēkā. Klajā nākusi 4. grāmata 
krājumu serijā, kas saucas “Ne 
var darbīgā pretošanās: Latvijas ne 
atkarības atgūšana (19451991) 
dokumentos.” Šai krājumā ie 
kļau ti 140 dokumenti par Lat vi
jas neatkarības idejas uzturēšanu 
trimdā, un šie dokumenti aptver 
visas tās pasaules valstis, ko sau

LIgIta KOVtUNa Pie Latvijas vēstures pirmavotiem
kār tīgā veidā. Nosūtām Jums trīs 
ieteikumus Baltijas konflikta at 
ri sināšanai, kuŗus mēs godbi 
jīgi (izcēlums mūsu – red.) 
lūdzam stādīt priekšā prezi 
dentam gorbačovam tikšanās 
laikā.” Un seko: 1. “(..) Baltijas 
valstis ir unikālas ar to, ka tām ir 
tiesiskas un morālas tiesības at 
jaunot savu neatkarību, kas tām 
tika atņemta 1940. gadā. (..) 2. 
Padomju valdībai jāpārtrauc po 
lītiskais un ekonomiskais spie
diens pret Baltijas valstīm. (..)     
3. Prezidentam gorbačovam 
būtu jāpaziņo par formālu saru
nu uzsākšanu ar Baltijas valstīm. 

(..) Ja viņš atsakās pieļaut Baltijas 
neatkarību, viņš var radikālizēt 
Baltijas iedzīvotājus, pastiprināt 
saspīlējumu un palielināt kon
fliktu un vardarbības iespē ja mī
bu. Bet viņš neapturēs tiek šanos 
pēc neatkarības.”

Otrais dokuments – Francijas 
vēstnieka Kanadā vēstule Fran
cijas ārlietu ministram par Bal
tiešu federācijas Kanadā 1960. ga    da 
5. jūlijā rakstīto vēstuli Chruš
čovam sakarā ar Baltijas valstu 
okupācijas 20. gadadienu. tajā 
uzdoti seši konkrēti jautājumi, 
kas attiecas ne tikai uz latviešu, 
bet arī uz igauņu, lietuviešu un 
ukraiņu nacionālo gru pu vadī
tāju kopīgo rezolūciju,  kas pie
ņemta 1949. gada 11. jū  ni jā Hā 
navā, DP nometņu protesta ma 
nifestācijā un kas prasa atjaunot 
Eiropas un Āzijas tautas, kas tai 
laikā ir okupētas... 

grāmata paveŗ plašu neatka
rības atjaunošanas centienu un 
gājuma ainu, turklāt dokumenti 
ir apstrādāti atbilstīgi zinātnisko 
darbu standartiem, ir vēres un 
personu rādītājs. Pārliecinošs un 
vēsturiski nozīmīgs veikums.   
Un īsta “medusmaize” tiem, kas 
par vēsturi interesējas un spriež 
pēc pirmavotiem.

Par grāmatas iegādāšanās 
iespējām lūdzam sazināties ar 
redakciju.   Grāmatas atvēršanas sarīkojumā LU Akadēmiskajā bibliotēkā       

// Foto: Jānis Brencis

Kristīne Beķere

cam par latviešu mītnes zemēm. 
Lielākā daļa dokumentu ir pirm
publikācijas, un daudzi no tiem 
pētnieku rokās nonākuši tieši no 
“pirmavotiem”, no trimdas tau
tiešu saglabātā krājuma. tāpēc 
arī pirmos eksemplārus, aplausu 
un pateicības vārdu pavadīti, 
saņēma klātesošie Valdis Pav lov
skis, savulaik aLa valdes priekš
sēdis, guntis Bērziņš, Ģirts Zēg
ners. Savās atmiņās par Latvijas 
neatkarības atjaunošanas laikā 
pieredzēto un darīto dalījās arī 
pašreizējais PBLa valdes priekš
sē dis Jānis Kukainis, paverot ska
tu, kā tieši notika amerikas tau
tiešu praktiskās aktīvitātes, savā 
mītnes zemē iestājoties par tēv
zemes brīvību. 

LZa prezidents prof. Ojārs 
Spārītis savā uzrunā izcēla trīs no 
140 minētajiem dokumentiem, 
kas tapuši trīs dažādos vēstures 
periodos. (Kopskaitā pētnieku 
ziņā to bijis aptuveni 10 tūks to  
ši, kā teica krājuma sastādī tāja 
un komentāru autore, jaunā 
zinātniece, LU doktorante Kris
tīne Beķere.) Proti: Valža Pav
lovska 1990. gada 23. maijā aSV 
prezidentam Džordžam Bušam 
nosūtīto vēstuli sakarā ar viņa 
plānotajām sarunām ar Michai 
lu gorbačovu.  “Mēs uzskatām, 
ka prezidenta gorbačova rokās 
tagad ir atslēga, lai atrisinātu 
Baltijas konfliktu mierīgā un 
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PBLa priekšsēža vietniece 
Kri stīne Saulīte publiski pateicās 
J. Kukainim par darbu PBLa un 
Latvijas labā, atklāšanas cere mo
nijā, ministru klātbūtnē, pasnie
dzot viņam lielu sarkanbaltsar
kanu rožu pušķi: “Latvietības sa 
glabāšana ārzemēs neiederas nedz 
skaļos vārdos, nedz saukļos, tā 
prasa neatlaidīgu, bieži vien ne 
novērtētu un pašaizliedzīgu dar
bu. Vēlos izmantot šo īpašo ie 
spēju, lai pateiktos šādam pašaiz
liedzīga darba veicējam un izci  
l am Latvijas patriotam – PBLa 
priekšsēdim Jānim Kukainim. 
Paldies par viņa mīlestību pret 
Latviju un nesavtīgo darbu lat
vietības un Latvijas labā vairāku 
gadu desmitu garumā”.

PBLa valde pieņemtajās rezo
lū cijās izteica savu atzinību un 
pateicību Latvijas valdībai par 
dia sporas atbalsta līdzekļu palie
lināšanu gan kultūrai, gan izglī
tībai un šo līdzekļu iekļaušanu 
valsts pamatbudžetā.

Drošības jomā PBLa aicināja 
savas dalīborganizācijas darīt ie 
spējamo, lai gādātu par Baltijas 
valstu drošību starptautiskajā arē
nā un lai turpinātu aSV, Ka  nā
das un Eiropas Savienības valstu 
militāro spēku līdzdalību Balti 
jas valstu drošības stiprināšanā. 
PBLa nosodīja Krievijas agresīvo 

Noslēgusies PBLA valdes sēde
polītiku, dezinformācijas kam
pa ņas un militārās mācības, kas 
vērstas uz visas pasaules un se 
višķi Baltijas un austrumeiro 
pas valstu brīvības un demo kra
tisko procesu destabilizēšanu. 
Valde iestājās par aSV, Eiropas 
Savienības un citu rietumvalstu 
sankciju turpināšanu pret Krie
viju.

Pārrunājot dalīborganizāciju 
ekonomisko atbalstu Latvijai, 
PBLa atzinīgi novērtēja Latvijas 
valdības centienus veicināt eko
nomiskos sakarus starp Latvijas 
uzņēmumiem un diasporas uz 
ņēmējiem un īpaši atzīmēja Lat
vijas goda konsula Čikāgā Ro 
berta Blumberga, amerikas lat
viešu apvienības un citu atbal
stītāju iniciatīvu rīkot pasāku
mus kā “Spotlight Latvia” Čikāgā 
2017. gada 26. oktobrī. Valde ap 
stiprināja nākamā Pasaules lat
viešu ekonomikas un innovācijas 
foruma rīkošanu Valmierā 2018. 
gada jūnijā, kam arī Latvijas val
dība jau paudusi atbalstu.

PBLa aicināja Latvijas val dī
bu darīt visu iespējamo, lai ma 
zinā tu iedzīvotāju aiz brauk ša 
nu no Latvijas, veicinātu dzim
stību un celtu iedzīvotāju lab
klājību.

Kultūras jomā PBLa valde pa 
teicās Latvijas Republikas Kultū

(Turpināts no 1. lpp.)

ras ministrijai un Ārlietu minis  
t rijai par PBLa iesaisti Latvijas 
valsts simtgades svētku plāno ša
nā un atzinīgi novērtē PBLa da 
līborganizāciju aktīvu iesaistīša
nos svētku sagatavošanā un svi
nēšanā Latvijā un savās mītņu 

zemēs. Valde nolēma rīkot PBLa 
Kultūras konferenci Cēsīs 2019. 
gada 30. septembrī un 1. oktobrī 
Latvijas S imtgades zīmē.

Sēdes nobeigumā PBLa valde 
nolēma izveidot stratēģisko plā
nu organizācijas darba turpinā

šanai nākotnē un veltīt speciālu 
darba kārtas posmu nākamajā 
valdes sēdē organizācijas darba 
izvērtēšanai, lai PBLa turpinātu 
pārstāvēt un vienot latviešus un 
dalīborganizācijas visā pasaulē 
kopējam darbam Latvijas labā.

PBLA un Ārlietu ministrijas pārstāvji “reklamē” nākamos Dziesmu svētkus Kanadā, Toronto, 
2019. gadā // Foto: Raits Eglītis

Apspriežas Eiropas latvieši ... // Foto: Raits Eglītis

Kristīne Saulīte un Jānis Kukainis ar pateicības ziediem // Foto: 
Raits Eglītis PBLA delegācija pie Pasaules latviešu mākslas centra Cēsīs

... un Kanadas latvieši // Foto: Raits Eglītis
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ar lielu interesi sadomāju aiz
braukt 2. septembrī uz reklāmē 
to devīto austrumkrasta latvie 
šu uzņēmēju saietu. Piedalījos šai 
sarīkojumā iepriekšējā gadā, un 
tas man izraisīja daudz pārdomu 
par latviešiem. 

Valdas Rainey’s māja atrodas 
Ņudžersijas Wayne pilsētā liel ce
ļa malā. tai ir viegli pašaut ga 
ŗām, bet pēc otrās reizes mēģi
nājuma es šoreiz trāpīju iebrauk
tuvē. Kad ierados, man bija sa  jū
ta, ka esmu iebraukusi kādā mā 
jīgā Kurzemes lauku sētā. Kuŗu 
katru brīdi man klukstēs vistiņas 
pie kājām. aiz galvenās dzīvoja
mās mājas atrodas liela pļava – 
pietiekami plaša diviem vai pat 
trim volejbola laukumiem. No 
mājas līdz pļavas vidum bija 
izveidota taciņa paredzētajai mo 
des skatei. Dārza galā ir kūpi  
nā šanas ceplis. grezni saklātais 
galds ar saimnieces Valdas skā
biem kāpostiem, pašžāvētiem vis
tiņu stilbiņiem, desiņām un kū 
pināto zivi valdzināja viesu ape
tīti. Ciemiņi bija atveduši arī gro
ziņus piedevām. alus, vīna un 
dzeramo arī nevienam netrūka.

Braucot šurp, kavējos senās 
atmiņās. Kā ir izmainījušies uz 
skati,  kopš ieradāmies aSV  
1951. gadā! toreiz retais letiņš 
iedrošinājās uzsākt savu uzņē
mu mu. Kā bērns, kādreiz dzir
dēju pieaugušo sarunas: “Uzsākt 

savu uzņēmumu? Kas tad es par 
veikalnieku?” “Priekš kam man 
tas vajadzīgs?” “Kur tad ņemšu 
kapitālu?” 

Kāpēc pa visiem 50 trimdas 
gadiem tikai retais tautietis vēlē
jās būt pats savs kungs? Vai tad 
nav daudz svētīgāk pašam no 
teikt savu likteni,  dibinot savu 
firmu vai radot pasākumu? Var
būt dažam trūka angļu valodas 
zināšanu, gudra padoma vai uz 
ņēmības. Mūsu vecāki bija tik 
pat strādīgi, čakli un uzņēmīgi, 
bet nevēlējās ziedot gaŗas stun
das savam uzņēmumam. Sava 

Kas tad es par veikalnieku?
aIJa PELŠE

uzņēmuma dibināšana prasa mil
zīgu neatlaidību, risku, parādus 
un uzupurēšanos. Lielākā daļa 
mūsu vecāku strādāja par nosa
cītu algu pie kādas pazīstamas 
firmas vai iestādes. Latviešiem 
no seniem laikiem ir iepotēts 
negātīvs uzskats par veikala un 
naudas darījumiem. Mūsu literā
tūrā ir vairāki spilgti piemēri. 
turklāt mums bija ieaudzināts 
neuzņemties parādus. Parāds nav 
brālis! Mūsu vecāki centās par 
visu maksāt skaidrā naudā. Kad 
sāka piedāvāt kreditkartes, mājas 
aizdevumus, tad pavērās iespēja 
financēt ko vairāk. Bet reti kāds 
uzdrīkstējās uzsākt savu uzņē
mu mu vai pats ražot savu izgud
roto produktu. Varētu par šo 
tematiku veikt pētījumus. 

toties latviešu jauniebraucēju 
vilnis pēdējos nepilnos 20 ga  
dos sāk izdzēst šo stereotipu no 
mūsu senču vēstures. Vairāki ne 
senie iebraucēji bija piedzīvojuši 
financiālo krizi Latvijā un, at 
braukuši šeit, iedrošinājās radīt 
savas firmas, lai tiktu uz zaļa zara. 

Uzņēmīgai Valdai Rainey pa 
rasti veicas viss, ko viņa uzsāk. 
ar tērpu veidošanu, gatavošanu, 
modes skatēm! Viņas ietekme ir 
tikpat spēcīga valdes organizā ci
jās, kuŗās viņa sastāv, kā, pie
mēram, Priedaines Ņudžer sijas 
Latviešu biedrībā un arī Ņujor
kas Daugavas Vanagos. Polītika 

arī viņai nav sveša. Nesen Valda 
uzsāka jaunu ēdnīcas uzņēmu
mu (catering) “Golden Taste” ko  pā 
ar jauneklīgo partneri Kris tapu 
Zariņu. 

Valda Rainey iepazīstināja klāt
esošos ar ievērojamiem viesiem. 
galveno uzrunu teica Latvijas 
vēstnieks no Vašingtonas andris 
teikmanis. Viņš pastāstīja īsu 
mā par paredzēto konferenci šā 
gada 26. oktobrī Čikāgā. Konfe
rence iecerēta, lai veicinātu eko
nomisko sadarbību starp Latvi 
ju un aSV. aLas izkārtojumā, 
“Spot light Latvia”, kuŗas mērķis 

ir iepazīstināt amerikas uzņē
mēju auditoriju ar biznesa sa 
darbības iespējām ar Latviju. 

Dalību konferencē apstipri nā
juši tādi vadoši Latvijas eksporta 
uzņēmumi kā Latvijas Finieris 
un ķīmiskās un tekstila rūpnie
cības uzņēmums Valmieras stikla 
šķiedra. Par Latvijas piedāvāta
jām iespējām transporta un lo 
ģistikas jomā konferencē izteik 
sies Latvijas dzelzceļa, airBaltic  

un Rail Baltica vadošie pārstāvji. 
Vienlaikus konferencē plānota 
plaša pārtikas ražotāju pārstāv
niecība, kuŗu vidū būs Amber 
Beverage Group, Orkla, Pure 
Food, Food Union, Aloja-Star kel-
sen un citi uzņēmumi. atsevišķa 
konferences sesija būs veltīta 
Lat vijas It sektoram un tā pie
dāvātajām iespējām sadarbībai.

“Šī ir pirmā šāda veida un 
līmeņa konference kopš Latvijas 
neatkarības atjaunošanas, kas 
no  tiek aSV ar fokusu uz eko no
miskās sadarbības veicināšanu 
starp Latviju un ameriku.” Kon

ferences rīcības komitejas priekš
sēdis, Latvijas goda konsuls Ili
nojas pavalstī Roberts Blum
bergs esot paskaidrojis: “Mēs 
esam saņēmuši līdzdalības ap 
stiprinājumu no daudziem Lat
vijas lielākajiem un innovatī vā
kajiem uzņēmumiem, kuŗi ir ie 
interesēti sadarboties vai papla
šināt sadarbību ar aSV.” 

“Konference ir būvēta uz win-
win principiem. tā nodrošinās 

iespēju aSV uzņēmumiem iepa
zī ties ar augstākās kvalitātes pro
duktiem un pakalpojumiem, ko 
piedāvā Latvijas uzņēmumi, kā 
arī uzzināt par vienreizējām biz
nesa iespējām Latvijā, kuŗu skai
tā minamas lielu infrastruktūras 
attīstības projektu, pakalpojumu 
centru un distribūcijas kanāļu 
izveides iespējas Baltijas reģio
nā.” Roberts Blumbergs esot pie
bildis: “Savukārt Latvijas uzņē
mumiem tā būs iespēja tikties  
un veidot kontaktus ar poten
ciāliem partneŗiem aSV.”

turpinot saietu, Valda stāda 

priekšā dažādus cilvēkus, kuŗi 
īsumā pastāsta par saviem uz 
ņēmumiem. Jolanta Mockus pie
dāvā savas preces Jolantas Vei-
kalā Filadelfijā. Būvuzņēmējs 
gil berts Kušins no Euro Building 
Services, Inc. izmanto latviešu 
darbaspēku. Viņam ir jau līgumi 
vairākās aSV pavalstīs. aivis Ro 
zentāls ‒ akmeņkalis, galdnieks  – 
jau strādā savā arodā kopš 1994. 
gada. 

Katru gadu šai saietā Valdai 
Rainey notiek arī modes skate, lai 
izrādītu Valdas jaunākos tērpus. 
tāpēc bija ieradušās vairākas pro
fesionālas modeles (Miss China) 
un arī modes producents Joe 
Corbalis un profesionāli foto 
grafi no Ņujorkas pilsētas. ar 
mūzikas pavadījumu, gavilēm 
visi noskatījās jautro modes pa 
rādi un pēc tam vēl turpināja 
čalot par redzēto.

Jāpiemin, ka  arī Eiropā notiek 
svarīgas konferences, lai veici
nātu savstarpējas attiecības, dibi
nātu kontaktus ar Latvijas part
neŗiem un Eiropas uzņēmumiem.

30. septembrī Daugavas Vana
gu namā Londonā pieredzes 
apmaiņai pulcējās piecdesmit 
lat viešu uzņēmēji un ekonomi
kas, investīciju un finanču jomu 
profesionāļi no Lielbritanijas, 
Norvēģijas, Luksemburgas un 
Latvijas, kas ir ieinteresēti pie
redzes apmaiņā un ciešākā sa 
darbībā ar Latvijas partneriem 
no privātā un valsts sektora.

Lielbritanijas – Latvijas Uzņē
mēju kluba (UKLBN) un Eiropas 
Latviešu apvienības (ELa) ini
ciē tais Eiropas Latviešu uzņē
mēju un profesionāļu forums 
tiecas stiprināt diasporas prāg
matisku sadarbību ar Latviju un 
ieguldījumu tās izaugsmē. Fo 
ruma rīkotāja UKLBN valdes lo 
cekle Edīte Brauela stāsta: “Mēs 
vēlamies parādīt un veicināt dia
sporas uzņēmību, sadarbību un 
ieguldījumu Latvijā. Forums ir 
arī vieta, kur mūsu uzņēmējiem 
un profesionāļiem stiprināt sav
starpējos kontaktus, apmainīties 
ar pieredzi un idejām, kā arī gūt 
praktiski noderīgu informāciju 
par attīstības iespējām savās 
nozarēs. Mēs esam maza, bet 
stipra tauta, un mums jāturas 
kopā – lai kur mēs dzīvotu.”

Bet 7. oktobrī Latvijas vēst
niecībā Nīderlandē, Hāgā, notiks 
seminārs “Diaspora un radošās 
industrijas”. 

Pasaules latviešu uzņēmēju un 
profesionāļu tīkls tiek veidots, 
skat.:  https://www.latviesi.com/
kontaktbirza. Lai stiprinātu sa 
darbību ekonomikā, zinātnē un 
izglītībā, esam izveidojuši lat vie
šu produktu un pakalpojumu 
sniedzēju ārpus Latvijas tīklu. 
Jau šobrīd tajā ir publicēta infor
mācija par vairāk nekā 250 lat
viešu uzņēmējiem pasaulē. Vis
vairāk pārstāvētās nozares ir pro
fesionālie pakalpojumi, ceļojumi 
un naktsmājas, iepirkšanās un 
medicīnas. Ja vēlaties būt ie  
skai t īti, sazinieties ar portālu lat-
viesi.com.

tā izskatās, ka latvieši beidzot 
būs pārdzīvojuši klaušu laiku 
mentālitāti un spēs paši noteikt 
savu likteni. apsveicami!

Andris Teikmanis Roberts Blumbergs
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VIKtORS HaUSMaNIS 

Šogad Latvijā esam dzīvojuši 
tādā pavisam dīvainā laikā: ne 
bija ne lāgā ziemas, ne īstas va 
saras – ja vienu dienu drusku 
uzspīdēja saule, nākamo atkal 
lija. Mums radio un televīzijā ir 
tāds labs laika pareģis – toms 
Bricis, viņam var ticēt! Bricis 
solīja atvasaru, bet – tās kā ne 
bija, tā nebija. Un tad svētdien, 
kad Rīgas Latviešu biedrībā no 
tika Mārtiņa Zīverta lugas “Meli 
meklē meli” lasījums, tiešām 
spīdēja saule. tā kā šogad esot 
varena sēņu raža, daudzi rīdzi
nieki devās uz mežiem un siliem, 
taču kāda saime sanāca kopā 
Latviešu biedrības Līgo zālē, lai 
pasekotu līdzi Zīverta lugas 
“Meli meklē meli” varoņu piņ
ķerīgajām likstām, ko pieredzē
jušās režisores Ārijas Stūrnieces
Liepiņas vadībā atklāja Siguldas 
tautas teātŗa aktieŗi. Skatītāju 
pulks nekāds dižais nebija, taču 
tajā varēju sasveicināties arī ar 
Mārtiņa Zīverta dēlu andreju un 
mūsu laikrakstam uzticīgo dau
dzu rakstu autoru Eduardu Sil
kalnu, bet dažas dienas pirms 
tam piezvanīja un izrādes dalīb
niekiem veiksmi un labus panā
kumus novēlēja Ilze Zīverte. In 
teresanta sakritība mūs mudi

Brīnumi tikai notiek
nāja atgriezties pagātnē: 1953. 
gada 3. janvārī Mārtiņam Zīver
tam bija piecdesmitā dzimšanas 
diena, tai par godu Stokholmas 
Pilsoņu nama mazajā zālē notika 
viņa jaunās lugas “Meli meklē 
meli” pirmā izrāde, ko bija ie 
studējis Jānis Straume, bet vienu 
no lomām – Kaju – tēloja tā pati, 
nule kā veiksmi vēlējusī Ilze, ti  
k ai toreiz viņa bija vēl jauna mei
tene, uzvārdā Dziļleja. tātad – 
brīnumi tomēr notiek!

Par to, ka dzimšanas dienai va 
jadzētu jaunu lugu uzrakstīt, Zī 
verts domāja jau gadu iepriekš: 
1951. gads arī bija īpašs viņa 
dzīvē, jo tad pirms 20 gadiem 
pir mo reizi uz skatuves Nacio
nālajā teātrī uznāca viņa luga 
“Nafta”, un Zīverts sevi stingri 
apliecināja kā dramaturgs. Un – 
kā lai to neatgādinātu arī savā 
piecdesmitajā dzimšanas dienā! 
taču vēl 50. gadu sākumā, Stok
holmā dzīvojot, tas nepavisam 
nebija tik vienkārši, ieceļojo ša
jiem latviešu bēgļiem nekādi pa 
balsti toreiz izmaksāti netika, 
pašiem vajadzēja maksāt par dzī
vokli, pašiem pelnīt iztiku, arī 
Zīvertam nācās strādāt gan fab
rikā, gan uz dzelzceļa, kraujot    
un lādējot vagonus, vēlāk viņš 

strādāja Stokholmas tram
va ju pārvaldes nakts kasē. 
Diena pagāja darbā, pie 
lu  gu rak stī šanas Zīverts 
bieži vien varēja ķerties 
tikai naktīs; un tomēr tapa 
jauna luga, par ko vēstu lē 
Osvaldam Uršteinam viņš 
rak stīja: “Viena parūgta ko 
mē  dija man tiešām gatava. 
Ja man izdotos atbrīvoties 
no darba, bet tas man ie 
spējams, tikai “saslimstot”. 
Esmu iejū dzies putekļainā 
un netīrā darbā, kur man 
pat svētdie nas jāstrādā. Lu 
ga, ko minēju, ir rakstur
komēdija, tēlotāji – 2 dā  mas 
un 2 kungi.” topošā luga 
sākumā saucās “Rožu pel
ni”, bet tad ieguva no  sau
kumu “Meli meklē meli”.

Zīvertam, rakstot šo un 
citas savas lugas, toreiz nā 
cās ņemt vērā vairākus no 
sacījumus: tajā nevarēja būt vai
rāk par trīs vai četriem tēlo tā
jiem, jo vaja dzēja rēķinā ties ar 
amatieŗu tru pu aktieru skaitu. 
Nākamā pro  b lē ma bija – skatuves 
noformē jums. Kur un kā sagādāt 
deko rācijas? Lai situā ciju vien
kār šotu un nesarežģītu, Mārtiņš 
Zīverts sāka kopt jaunu drama

tiska dar ba veidu un lugas noti
kumus ie  tilpināja vienā cēl ienā, 
kas gan ilgst kā vairākcēl ienu 
luga. Un tā tapa arī luga “Meli 
meklē   meli” –  ar pavisam dīvai
nu no  sau kumu, ko var lasīt gan 
no sākuma, gan beigām.

Nekavējoties pie visām šīs lu 
gas norisēm, gribu tik piebilst,  

ka tajā ļoti strauji rit darbība, 
savelkoties kamolā, gūst 
komis ku krāsojumu, jo par 
kaŗā kri tušu uzskatītais 
Pliksals sameklē savu sievu 
Kaju, kas nu jau trīs gadus ir 
Murķeļa sieva. Ko da  rīt, kā 
problēmu atrisināt? Pro blē
mu kamols savijas lielu lie
lais! taču līdzās problēmas 
ju ridiskajam risinājumam 
iz  vēršas otrs – vispārcilvē cis
kais. Kopš kaŗa beigām pa 
gājuši tikai astoņi gadi, taču 
dažu cilvēku apziņā no  stip
rinājusies pārliecība, ka visu 
var nopirkt, visu var atrisi
nāt ar naudu. Bet – vai visu? 
arī mīlestību? Lugā tēlotais 
Pliksals domā citādi. Un 
Mārtiņš Zīverts – arī. Viņš 
par lugu teicis: “Šo mazo ko 
mēdiju es pieskaitu vislabā
kajam, ko esmu raks tījis.”

Mārtiņam Zīvertam ir 
taisnī ba – “Meli meklē meli” ir 
viena no īpaši veiksmīgi uz 
rakstītajām lugām, taču Latvijā 
profe sionā lajos teātros tā nekad 
nav ie  stu dēta! Brīnumi notiek! 
tagad tā vismaz divu stundu ga 
rumā at  vērās un nodzīvoja Rīgā 
Latviešu biedrības Līgo zālē. Zī 
verts nav miris! 

Mārtiņš Zīverts

Plašsaziņas līdzekļos izskan 
viedokļi, ka tieši Michailu Ho 
dorkovski Krievijas prezidents 
Vladimirs Putins uzskata par 
savu nopietnāko polītisko opo  
n entu. 

Kas ir Hodorkovskis? Savulaik 
viens no bagātākajiem cilvēkiem 
pasaulē, naftas kompanijas Jukos 
īpašnieks ap 2003. gadu sāka iz 
rādīt polītiskas ambīcijas, kriti
zējot Kremļa varu un atbalstot 
Krievijas liberālo opoziciju, un 
drīz vien sekoja atbilde – Ho  dor
kovski arestēja un apsūdzēja 
krāpšanā. Kamēr citi Krievijas 
oli  garchi šajā laikā cits pēc cita 
patvērās ārzemēs, Jukos īpaš   
nie kam ne tikai atņēma biznesu, 
bet arī iesēdināja viņu cietumā, 
kur viņš pavadīja desmit gadus. 
Iespējams, šis laiks būtu vēl il 
gāks, ja ne apstākļu sakritība, ka 
Putins 2013. gadā pirms Soču 
Olimpiskajām spēlēm vēlējās uz 
labot savu starptautisko tēlu un 
parakstīja apžēlošanas rakstu. 
Pēc atbrīvošanas Hodorkovskis 
tūlīt pat pameta Krieviju – vis
pirms devās uz Vāciju, tad Šveici, 
bet tagad dzīvo Londonā. Ceļš uz 
Krieviju viņam šobrīd ir slēgts,  
jo tur, visticamāk, atkal gaidītu 
cietums. Par spīti pārdzīvotajam, 
viņš nav atmetis vēlmi mainīt 
Krievijas polītiku, turklāt uzskata, 
ka pārmaiņām jābūt radikā lām.

Latvijas Avīzes korespondents 
Māris antonevičs Putina opo
nentu Hodorkovski “noķēra” 
tallinā, kur notika Eiropas Par
lamenta tautas partijas grupas 
sanāksme, un palūdza viņam 
interviju. Hodorkovskis bija ie 

Vai Putins mēģinās iekosties arī Baltijas pīrāgā?

radies, lai Eiropas valstu depu
tātiem skaidrotu, ko var gaidīt  
no mūsdienu Krievijas. Populā
ra jam biznesmenim un polīti  
ķ im antonevičs  uzdeva daudz 
jau tājumu ‒ gan par Krievijas 
vēs turi, ekonomiku, Čečenijas 
“im  periju”, Krimu, gan arī par to,  
kas mūs satrauc visvairāk ‒ Vai 
Kremlis mēģinās iekosties arī 
Baltijas pīrāgā? Šo intervijas da   
ļu sniedzam mūsu laikraksta 
lasītāju ieskatam.   

“Varbūtību, ka Kremlis varētu 
uzbrukt Baltijas valstīm, es vēr

tēju kā ļoti mazu. Putinam ne 
pārāk patīk lietot šādas tiešās 
metodes, viņš vairāk meklē da 
žādas hibrīdformas, kā to tagad 
apzīmē. Bīstamāka Baltijai ir in 
formātīvā ietekme, ar kuŗu tiktu 
izjaukts iekšpolītiskais konsenss. 
Ja vēl precīzāk – konstitūcionā lais 
un nacionālais konsenss – tas ir 
vissvarīgākais, jo attiecas uz valsts 
suverēnitāti. Citos polītis kajos 
jau tājumos viedokļi var atšķir
ties. ar šiem draudiem ir jācīnās.

Ja runā par Putina ārpolī tis
kajiem mērķiem, būtu nepareizi 

viņu uztvert kā imperistu, kas to 
vien sapņo, kā sagrābt jaunas te  r
ritorijas. Viņa galvenais mērķis  
ir nodrošināt sev pilnīgu rīcības 
brīvību Krievijā. taču tas nav 
iemesls atslābināties. Krimas ga 
dījumā primārais nebija cīņa par 
jaunu territoriju vai pretošanās 
iespējamajai NatO klātbūtnei 
Krimā. tā bija cīņa par reitingu. 
tā kā Putina populāritāte Krie
vijā 2013. gada beigās strauji 
kritās, Krimas aneksija ļāva šo 
situāciju lauzt. tuvākajā laikā 
Krievijā nav gaidāms ekonomis
kais uzplaukums, Putinam vēl ne 
reizi vien var rasties vilinājums 
iekšējās problēmas risināt ar kā 
das ārpolītiskas avantūras pa  lī
dzību. Eiropai ir vairākas vājās 
vietas, bet viena no būtiskāka  
j ām ir enerģētiskā atkarība. Vi 
dēji situācija ir normāla, Krie
vijas daļa Eiropas enerģētiskajā 

tirgū ir 20 – 30%, tomēr atse viš
ķās valstīs situācija ir diezgan 
drāmatiska.

Vēl viens drauds – Putins ir 
sataustījis Rietumu vājās vie 
tas informātīvajā laukā, kuŗas 
veik li izmanto, bet pagaidām 
ne Eiropa, ne ASV nav īsti tam 
atradušas atbildi. (Izcēlums mū    su ‒ 
Red.) Varu teikt, ka Baltijas     
valstu polītiķi Krieviju saprot  
ļoti labi. Pat neskatoties uz to, ka 
vairāk nekā 25 gadus mēs esam 
attīstījušies parallēlās reālitātēs, 
pieredze un zināšanas nav zu 
dušas. Es nevaru teikt, ka, pie
mēram, Vācijā būtu tikpat dziļa 
izpratne par Krieviju. tur ir 
daudz mītu. Rietumos, protams, 
ir Krievijas eksperti, taču kopš 
aukstā kaŗa laikiem viņu ir      
kļu vis mazāk, kas traucē piln
vērtīgi saprast Krievijas reāli
tāti.”

Michails Ho  dorkovskis // Foto: LEta
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KRUSTVĀRDU MīKLASastādījis JĀNIS REVELIŅŠ (aSV)

ī S Z I ņ A S

Krustvārdu mīklas 
(BL Nr. 36) atrisinājums 
Līmeniski. 1. abaks. 5. amata. 

8. Madaras. 9. Matrona. 10. Ka 
mieļi. 12. Siet. 13. Skorpions. 14. 
Kori. 17. Skaists. 19. Obereks. 21. 
Mitra. 23. Starteris. 24. Para
metri. 26. Sevra. 27. Lamatas. 30. 
Barakas. 33. Rika. 34. Princeses. 
35. alpi. 38. Stileti. 39. Sausums. 
40. Spināti. 41. atoss. 42. Slava.  

Stateniski. 1.  aptieka. 2. acot. 
3. Smalkas. 4. Katapulta. 5. 
“askanio”. 6. alma. 7. anemone. 
9. Masas. 11. Ibiss. 15. asistents. 
16. Perimetrs. 18. Kārtula. 20. 
Kuprava. 21. Maiss. 22. abava. 
25. Sveiciens. 27. Liras. 28. Mek
sika. 29. Serviss. 30. Breksis. 31. 
Kalkuta. 32. Stils. 36. Veto. 37. 
Kuba.

Līmeniski. 1. Pilsēta Zemgalē. 
6. tīrīt ar šķidrumu. 10. Rūpes, 
vai viss izdosies labi. 11. Raizes 
(sarunval.). 12. Skuju koks. 13. 
In  formēt. 14. Noplēšama kontro
les biļete. 16. Katoļu svētceļnieku 
mērķis Latgalē. Zinātnieks, relā tī
vitātes teorijas izstrādātājs (1879
1955). 22. Nošķirt. 23. Šķidrums 
ar zemu sasalšanas temperātūru.  
25. grāmatas Latvian Legion au 

tors. 26. Novēlēja Dieva gādību. 
30. Datumu rādītājs. 34. arājs ar 
tīrumā, samta svārki mugurā 
(mīkla). 35. Sievietes vārds (mai-
jā). 36. Pilsēta Vācijā. 37. augļu 
koki. 38. Dabaszinātne. 39. Kaŗa
laika atmiņu krājuma “Karogs vē 
jā” autors. 40. Neveiklas. 41. Soļot. 

Stateniski. 1. Vārdi runai. 2. 
apakšveļa. 3. Klostera sieviete.   
4. tāds, kam trūkst rūpības.          

5. Franču imperātors. 7. alkatīgs. 
8. Patērēt. 9. Kalsnas. 15. Dzintras 
gekas grāmata par aizvestajiem 
bērniem “..... bērni”. 16. Senatnes 
lietu tirgotājs. 18. Dziesmu svēt
ku dalībnieku kopa. 19. tropis
kais auglis. 20. Līgava (sarunval.). 
21. Vilnas diegs. 24. Latviešu 
oper dziedātājs, baritons (1896
1969). 27. Labdabīgs audzējs da 
žādos dziedzeraudos. 28. Datora 
sastāvdaļa. 29. Paralīze. 30. Uk 
rainas galvaspilsēta. 31. Valsts 
Ziemeļeiropā. 32. Mākslas vēs
tur nieks, gleznotājs (18961992). 
33. Uzvarēt kaŗā.     
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MĀRIS BRaNCIS

Burvīgā piektdienas dienā, kad 
pēc ilgstošajām lietavām visu Lat 
viju apmirdzēja saule, iekrāso
dama lapu kokus pagaidām vēl 
pelēcīgi dzeltenīgos toņos, lai 
drīz pievienotu tiem košākas 
krāsas, bija jādodas cauri teju 
visai Latvijai, lai būtu klāt ļoti 
nozīmīgā kultūras notikumā – 
22. septembrī Madonas novad
pēt niecības un mākslas mūzejā 
atklāja izstādi “atgriešanās mā 
jās”. tajā piedalījās māte Erna 
Bērziņa, arī Dzelme, arī Ķikure 
(19062003) un divas viņas mei
tas tekstilmāksliniece Inese Bir
stiņa un gleznotāja Dzidra Mi 
čele [Mitchell]. Izstaigājušas tālus 
jo tālus pasaules ceļus, kas te  cē
juši uz Vāciju, pa austrāliju un 
Kanadu, viņas satiekas mājās, 
kurp atvedušas gan saknes, gan 
māte, kas nu jau ir aizsaulē.

Ļaudoniete Erna Bērziņa daļu 
mūža nodzīvojusi netālu no Ma 
donas, bet, sava zīmēšanas sko
lotāja gleznotāja Jāņa Plases ie 
drošināta, dodas uz galvaspilsētu 
un iestājas Latvijas Mākslas aka
dēmijā. 1932. gadā ar ofortu 
“Daugava” viņa beidz Richarda 
Zariņa vadīto grafikas meistar
darbnīcu.

Cik var spriest no reprodukci
jas, vērienīgā diplomdarba aina
va ir tverta no ļoti augsta skat
punkta, lai parādītu Daugavas, 
mūsu likteņupes, plašo, rāmo 
plū  dumu cauri Latvijai, mežu 
apaugušos krastus, varenos gubu 
mākoņus debesīs un garo plostu 
rindu. Jaušams, cik rūpīgi nostrā
dāts katrs vara plates kvadrāt

Satikšanās mājās kopā

centimetrs, radot poētiski ro 
man tisku dzimtenes tēlu.

Diplomdarbs atklāj, ka tās au 
torei ir Dieva dots talants stāstīt   
un rādīt, vajag tikai to attīstīt, taču 
tam neatliek daudz laika – pirms
kaŗa Latvijas mākslā viņa paspēj 
ierakstīt tikai pirmos burtus.

Pēc studijām seko skolotājas 
darbs Ilūkstes valsts ģimnazijā, 
laulības, kad viņa iegūst jaunu 
uzvārdu – Dzelme, tad jau doša
nās bēgļu gaitās Vācijā un aiz
ceļošana uz austrāliju. Vācijā 
tiek neatlaidīgi vingrināta roka 
un acs, darināti arī oforti un li  no
griezumi. Pēckara gados zī  mē tas 
meitas, fiksējot viņas dažādos 
no  skaņojumos un nodarbēs, arī 
māte un vīrs. Sevišķi izceļami 
mā  tes portretējumi, kuŗos ielikta 
visa mākslinieces sirds. ar lielu 

precīzitāti atveidotas Vācijas un 
austrijas kalnu ainavas, kas pie
saista ar reālās pasaules tieša
mības attēlojumu.

Diemžēl vēlākajos gados grafi
ķes dotumus Erna Bērziņa nevar 
tālāk pilnveidot, tādēļ viņa sāk 
rakstīt dzeju un stāstus, ko pub
licē ar uzvārdu Ķikure, godinot 
savu vecāku mājas Ļaudonā, ai 
viekstes krastos. Šobrīd ar meitu 
gādību viņas archīvs nonācis 
Ma  donā. 

tagad mājās atgriezusies ne 
tikai māte, bet arī viņas abas 
meitas. Kā šķiet, viņas visas trīs 
kopā nav uzstājušās vienā iz 
stādē. Šī ir pirmā reize – tas vien 
jau ir notikums.

Vecākā meita Inese dzimusi vēl 
Latvijā. Viņa studējusi franču 
filoloģiju, bet tekstilmākslai pie

vērsusies tikai Kanadā 70. gados, 
sākumā auž, pēc tam aizraujas ar 
vilnas filcēšanu. Šī technika no 
ved pie tā, ka Inese Birstiņa sāk 
radīt cilvēku figūras telpā un ar 
tām iegūst augstu novērtējumu. 
Madonā tās atrodamas visās čet
rās izstāžu zālēs, papildinot mā 
tes un māsas Dzidras zīmējumus 
un gleznas. telpā izkārtotās figū
ras stāsta par transformēšanos, 
pārveidošanos. Varbūt var teikt, 
ka Ineses Birstiņas darbi ir par 
tapšanu, par pašu tapšanas pro
cesu, par to, kā kaut kas rodas. 
Māksliniece neko tieši nepasaka, 
viņa tikai dod mājienu, pārējais 
jāizdara skatītājam pašam, ņe 
mot palīgos savu dzīves pieredzi 
un garīgo pasauli. taču, kā mēs 
arī zinām, mākslinieks visbiežāk 
tikai rada, nedomājot par kādiem 
noteiktiem mērķiem. tādā gadī
jumā Inese Birstiņa varbūt ataino 
pašu radīšanas procesu, ir Dieva 
vietā tajās nozīmīgajās dienās, kad 
Viņš radīja pasauli un cilvēku?

Savukārt jaunākā māsa Dzidra 
Mičele (Mitchell) studējusi glez
nie cību, ar to arī visu laiku no 
darbojusies. Par savu mākslu viņa 
saka: “Mani nodarbina do  ma 
palīst cilvēkam zem ādas viņa 

esa mības mirklī, kailums kā ek 
sistences jautājums, laika sprīdis 
starp jūtām un rīcību, kas neno
vēršami sekos. Šis ir iespējamības 
acumirklis… jebkuram vīrietim 
vai sievietei.” Kā redzams, viņām 
abām māsām patiesībā ir vieta 
un tā pati tēma – izzināt pašu 
veidošanās, radīšanas brīdi. Kā  
d am var likties, ka mākslinieces 
forma ir pavirša, steidzīga, ne 
noteikta, taču Dzidras Mičeles 
gadījumā šādā formā arī atklājas 
viņas domas kustība no kaut kā 
uz kaut ko noteiktu, taču kas tas 
noteiktais īsti ir, to, lūk, arī pati 
autore droši vien nezina. Varbūt 
viņa pat negrib zināt, tikai attēlot 
šo ielīšanu citā ādā. 

Līdz ar izstādi tika atklāta Ma 
donas novadpētniecības un māk
slas mūzeja sarūpētā grāmata, 
kas veltīta ļaudonietei Ernai Bēr
ziņai, Dzelmei, Ķikurei, “atgri e
šanās mājās”, pirmo reizi atklājot 
Latvijas mākslas cienītājiem vi 
ņas mazzināmās daiļrades lap
puses, papildinot paskopo stāstī
jumu ar viņas dzejas rindām un 
fotografijām un atklājot vēl vie
nas dzimtas dramatiskās lappu 
ses 20. gadsimtā. Un tādu ir 
daudz. Varbūt pat katra.

Erna Dzelme. Pašportrets. IIIDzidra Mitchell. Veciem die  
v iem. 2011

Latvijas Skolu mūzeju biedrība uzdāvināja Strautiņu pamat       
sko lai grāmatas “Jānis greste. Fotostāsts”, kas izvērtās par svētkiem, 
jo nākamais Latvijas Republikas izglītības sistēmas pamatlicējs Jānis 
greste (1876–1951) mācījies Strautiņu (Ķemera) pamatskolā, kur 
viņa tēvs strādāja par skolotāju. Literatūrzinātnieka a. grāpja veido
tais fotoalbums aptver visu J. grestes biografiju, skolotāja, mūzeju 
darbinieka, literāta darbību un līdz šim nepublicētus viņa zīmēju 
mus. grāmata izdota sadarbībā ar Skolu mūzeju biedrību, kur 500 
eksemplāri tiek dāvināti skolām. Nopērkama arī grāmatnīcās.

Daugavpils Marka Rotko mākslas centrā līdz 13. oktobrim no 
risinās IV Starptautiskais tekstilmākslas un šķiedru mākslas sim
pozijs, kurā piedalās mākslinieki: Ellie Niblock (Īrija), Kasia Tons 
(Austrālija), Karina Korotkova (Latvija), Koenig Lucy (Vācija), Anouk 
Desloges (Francija/Kanāda), Julia Strikovska (Ukraina), Wonju Kim 
(Dienvidkoreja), Diane Lavoie (ASV), Sophie Lawniczak (Vācija).    
13. oktobrī plkst. 16 atklās viņu darbu izstādi. 

Rīgā, Ventspilī, Liepājā, Valmierā, Daugavpilī, Jēkabpilī, Rē  
z eknē 7. oktobrī plkst. 12 notiks III Pasaules diktāta latviešu valo
dā rakstīšana. Pieteikšanās www.raksti.org, kur varēs rakstīt tieš
saistē bez vecuma ierobežojuma. tā mērķis ir veidot ciešāku saikni 
ar ārzemēs dzīvojošajiem latviešiem. Par diktātu atzīmes neliks, bet 
norādīs kļūdas. Labākos apbalvos ar grāmatām no “Jāņa Rozes grā
matnīcas”. Jaunais Rīgas teātris rīdziniekiem dāvinās biļetes uz teātra 
izrādēm. 2016. gadā diktātu 24 valstīs rakstīja 789 cilvēki. 

Latvijas Pasts 6. oktobrī plkst. 16, svinot 48. Pasaules pasta die
nu, rīko Latvijas pastkaršu sūtīšanas entuziastu tikšanos – NicePlace 
(K. Barona ielā 21a, Rīgā). Ikvienam tikšanās dalībniekam nodroši
nās iespēju nosūtīt savu vēstījumu kādam vēstuļu draugam un ie 
pazīt mākslinieces Zanes Ernštreites daiļradi, kuŗa ir pastkaršu un 
citu papīrlietu dizaina autore.

Liepājas Tautas mākslas un kultūras centra jauktajam korim 
“Līva” – 80! Lielo jubileju nosvinēja Latviešu biedrības nama Lielajā 
zālē ar plašu koncertu, kas izskanēja ar J. Lūsēna “Karoga dziesma”, 
ko Jēkabs Ozoliņš diriģēs arī Latvijas simtgades Dziesmu svētkos 
2018. gadā Rīgā. Koris dibināts 1937. gadā. Ilggadējākie tā diriģenti – 
kopš 1945. gada Valdis Vikmanis un no 1976. gada – Jēkabs Ozoliņš. 

Latvijā no 16. līdz 22. oktobrim notiks “Labo darbu nedēļa”.     
tā veltīta Latvijas valsts simtgadei un notiks sadarbībā ar Latvijas 
valsts simtgades jauniešu rīcības komiteju un Izglītības un zinātnes 
ministriju. Katram pašam ir iespēja rast ideju par Labo darbu vai ie 
saistīties kādā no labodarbunedela.palidzesim.lv  pieteiktajām rosīb ām. 

Bauskas pilī 23. un 24. septembrī notika ikgadējā izstāde “Latvijas 
vīnogas 2017”, kas pirmo reizi risinājās ārpus Rīgas Dabas mūzeja. 
Lai gan arī vīnogu audzētājiem bija nelabvēlīgi lietainie laika ap 
stākļi, tomēr varēja apskatīt 270 paraugus un 150 vīnogu šķirnes. 
Bauskas novada vīnogu audzētājs gatis Kužums viens pats demon
strēja 71 šķirni. Ģirts Miķelsons no īslīces iepazīstināja ar paša au 
dzētām 66 vīnogu šķirnēm. Vīnogu audzētāji apvienojušies Latvijas 
Vīnkopju un vīndaru biedrībā. 

īsziņas sagatavojusi Valija Berkina
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S Ē R A S

Brīvās Latvijas 
kalendārs ceļā pie Jums!

IegādājotIes šo kalendāru, jūs 
fInancIālI atbalstīsIt “brīvās latvIjas” 

Izdošanu. PērcIet sev un dāvInIet 
draugIem, kollēgām, bērnIem!

kalendāra Izdošanu atbalsta daugavas vanagu fonds 
lIelbrItanIjā un vIesnīca “radI un draugI”. to dāvanā saņems 
bIjušIe leģIonārI un dv organIzācIjas senIorI latvIjā

Sekojiet reklāmai!

Kavējoties atmiņās par choreo
grafes, deju svētku virsvadītājas 
un tautas deju kopu vadītājas 
Lat  vijā guntas Skujas viesošanos 
pie Lielbritanijā dzīvojošajiem 
tautiešiem – dejot gribētājiem, 
atceramies, kā Londonas Dau ga
vas Vanagu nama zāles parkets 
nedēļas vidū atkal piedzīvoja 
tau tas deju ritmus ‒ teciņus, pol
kas, palēcienus un galopus.  

Lielākoties mūs, diasporas lat
viešus, uz tautas deju kopu mē 
ģi nājumiem atved dejotprieks, 
latviskā gara uzturēšana un vēl
me izkustēties lieliskā kompanijā 
un jautrā gaisotnē starp savē  
j iem. Ne visi no mums ir piere
dzējuši dejotāji Latvijā labi zinā
mās, augsta līmeņa deju kopās, 
lai gan varam lepoties arī ar 
tādiem.

tomēr,  lai arī cik ilgi vai pa 
visam nesen katrs no mums būtu 
uzsācis latviešu tautas deju ap   
  gu vi, mums tas ir neatsverams 
ie  gu vums, prieks un gods satikt 
cho reografi guntu Skuju. Sir s nīgs 
paldies šo mēģinājumu/meistar
klašu organizātorei avitai O’Do n-
 nell, kuŗa pati ir dibinājusi un 
vada Londonas Latviešu skolas 
bērnu tautas deju kopu, kā arī 
vidējās paaudzes tautas deju ko   
pu “Jautrais pāris”. Vareno kom

XXVI Vispārējo latviešu Dziesmu 
un XVI Deju svētku deju lieluzveduma “Māras zeme” 

repertuāra precīzēšanas seminārs Anglijā

paniju pirmajā mēģinājumā pa 
pildināja meistars Dr. Viktors 
grigulis – Londonas latviešu 
tau tas deju kopas “Londona de 
jo” dibinātājs un ilggadējs vadī
tājs. Šis bija Londonas dejotājiem 
ļoti noderīgs un vajadzīgs tre  
n iņš. gunta mūs sākumā labi iz 
kustināja, iesildīja, bet pēcāk jau 
pievērsāmies konkrētiem deju 
soļiem un to niansēm. 

Nedēļas nogalē turpinājās deju 
seminārs latviešu īpašumā an 
glijas vidienē – Straumēnos, par 
tā atbalstīšanu īpašu paldies 
sakām arī Daugavas Vanagu 
priekšsēdim aivaram Sinkam un 
Latviešu izglītības fondam Liel
britanijā. Semināru apmeklēja  
92 diasporas dejotāji no 10 da  
  žā du anglijas pilsētu deju ko  
p ām. Sestdien tika apgūta Dzies
mu un Deju svētku deju lieluzve
duma “Māras zeme” kopreper
tuāra deja “Pielūgsme meitenei”, 
kā arī pat tapa iemācīta pašas 
choreografes guntas Skujas jau
na E grupas deja – “Kristī mazus, 
kristī lielus”. Pēcpusdienā dejo
tāju bariņš paplašinājās un mā 
cījāmies, pieslīpējām soļus deju 
kolāžai “Saved tos mājās pie 
Daugavas krastiem”. Pēc spraigā 
mēģinājuma un maltītes turpi
nājās kopīga vakarēšana, kuŗā 

neizpalika mūzika, danči un sa 
runas. Savukārt svētdien apgu  
v ām C grupas dejas – “Vanags un 
irbe rotājās” un deju kollāžu 
“Visi ciema suņi rēja”. 

Kā pēc kopā pavadītā laika at 
zina pati gunta Skuja, pozi tī
vākais bijis tas, ka bija patīkami 
un viegli ar mums strādāt, pati
ka, ka visi, kuŗi bija ieradušies uz 
šo deju semināru, bijuši ieinte
resēti iegūt jaunu pieredzi, jau
nas zināšanas un vairāk izprast 
kaut ko no mums, mūsu kopām, 
gaida svētkos. Viņa arī saprot 
mū  su situāciju, ka ikdienā mums 
nav tik bieži un tik rēgulāri ie 
spēja strādāt, trenēties, kā to dara 
Latvijas deju kopas, tāpēc cho
reografe vēl jo vairāk novērtē 
mūsu vēlmi vispār sanākt kopā 
un uzturēt latvisko kultūru un 
latviskumu šajā gadījumā caur 
tautas dejām.

Ja skatāmies vēsturē – latvieši 

sāka dejot jau sen, vēl pirms 
Kristus un rakstu valodas raša
nās. Pēc tik saturīgas deju nedē
ļas nogales mums ir iedvesma 
teikt – tas turpināsies vēl ilgi. Uz 
tikšanos Vispārējos latviešu 
dzies mu un deju svētkos Latvijā 
2018. gada vasarā. 

Juta Rebaine,
tDK “Salinieki” 

(Londona) dejotāja

Foto:  Igors Mileika

Publikācijas šai numurā saga
tavotas ar Sabiedrības integrā
cijas fonda financiālu atbalstu 
no Latvijas valsts budžeta lī 
dzekļiem. 

In Memoriam

ERNESTS DīRIĶIS
Notinghamas DVF nodaļas ilggadējs valdes priekšsēdis,

kasieris un revidents.
Dzimis Latvijā 1923. gada 10. janvārī,

aizsaukts mūžībā Notinghamā, anglijā, 2017. gada 21. septembrī

No Tevis tik daudz bija ko gūt.
Tavas pēdas ir dziļas, tās nepazūd,
Mums atmiņās vēl ilgi
kopā būt ...

Viņu mīļā piemiņā paturēs
DVF Notinghamas nodaļas saime un draugi Lielbritanijā
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PA Z I ņ O J U M I
ANGLIJA
Baltiešu jauno mūziķu kon

certs St Peter’s Church, Kensing-
ton Park Road, London, W11 2PN 
(tuvākā metrostacija Nott ing Hill 
Gate) sestdien, 21. oktobrī, plkst. 
15. gadskārtējo koncertu rīko 
Baltiešu padome. Ieejas maksa £10, 
studentiem un pensionāriem £5.

DIEVKALPOJUMI
APVIENOTAJĀ LONDO

NAS LATVIEŠU EV. LUT. UN 
MIERA DRAUDZĒ

Svētdien, 8. oktobrī, plkst. 14 
Pļaujas svētku dievkalpojums ar 
dievgaldu. Dievkalpojumā pie
da līsies Londonas latviešu koris, 
būs arī nodarbības bērniem. 
Svēt dien, 22. oktobrī, plkst. 14 
Ref ormācijas dievkalpojums ar 
dievgaldu ticības atjaunošanas 
svētku iezīmē.

ZIEMEĻANGLIJAS DRAU
DZE, māc. D. Vāvere

Bradfordā, Vācu baznīcā (The 
German Protestant Church), 29 
Great Horton Road, Bradford, 
BD7 1AA, svētdien, 15. oktobrī, 
plkst. 11 Pļaujas svētku dievkal
po  jums.

MANČESTERAS DRAU
DZE, māc. D. Vāvere

Mančesterā, Vācu baznīcā (Mar-
tin Luther Kirche), 9 Park Road, 

Stretford, M32 8FE, svēt dien,      
8. oktobrī, plkst. 13.30 Pļau jas 
svētku dievkalpojums.

Birminghamā, All Saints baz-
nīcā, Kings Heath, B14 7RA, 
svēt dien, 8. oktobrī, plkst. 14.30 
Pļau jas svētku dievkalpojums.

“Straumēnos”, Zaļajā zālē, 
Catt  horpe Manor, Lilbourne Road, 
Catthorpe, Lutterworth, LE17 6DF, 
svētdien, 22. oktobrī, plkst. 10 
dievkalpojums.

A U S T R U M A N G L I J A S 
DRAU DZE, māc. V. Vāvere

Pīterborovā, St. Mark’s Church 
Centre, Peterborough, PE1 2SN, 
sestdien, 14. oktobrī, plkst. 16 
Pļaujas svētku dievkalpojums.

ZVIEDRIJA
Andreja Eglīša Latviešu Na  cio

nālais fonds (aELNF) Zvied rijā 
aicina atzīmēt fonda 70 gadu 
pastāvēšanu, apmeklējot jubile
jas koncertu un tam sekojošu 
saviesīgo vakaru sestdien, 14. 
ok  tobrī, plkst. 16 Somu baznīcā, 
Slottsbacken 2, Stokholmas vec
pilsētā. Uz jubilejas sarīkojumu 
aicina aELNF valde.

DIEVKALPOJUMI
Upsalas ev. lut. draudzes 

Pļaujas svētku dievkalpojums 

svēt dien, 15. oktobrī, plkst. 16 
Vindhemas baznīcā (Vind hems 
kyrka, Vindhemsgatan 9, Upsalā). 
Dievkalpojumu vadīs mācītāja 
Ieva graufelde. Pēc dievkalpoju
ma draudzes namā sarīkojums. 
Visi mīļi gaidīti!

Stokholmas Sv. Ērika katoļu 
katedrāles kriptā svētdien, 22. 
oktobrī, plkst. 12 latviešu diev
kalpojums (Folkungagatan 46, 
pazemes vilciena pietura: Med-
borgarplatsen. Bīskapu kripta at 
r odas zem katedrāles. Jāiet lejup, 
pa kreisi no katedrāles galvenās 
fasādes, līdz pirmajām puspa g
raba durvīm labajā pusē). 

Plkst. 15 Svecīšu vakars pie 
latviešu atdusas vietām Ziemeļu 
kapsētā. adrese: Katolska kyrk-
ogården, Grind 6, Solna. ar 515. 
autobusu no Odenplan vai no 
Solnas stacijas līdz pieturai Lin-
vävartorpet. ar mašīnu pa E4 
līdz Linvävartorpet.

VĀCIJA
Ludvigshāfenā, Svētā Ludviķa 

baznīcā, Sankt Ludwig, Bismarck- 
un Wredestrasse krustojumā, svēt 
dien, 8. oktobrī, plkst. 15 diev
kal pojums. Kalpos mūsu drau
dzes mācītājs Rinalds gulbis. Pēc 
dievkalpojuma sekos azaids ar 
groziņiem un draudzes piln sa  

p ul ce draudzes telpās. 
Minsteres latviešu ev. lut. 

drau dzes Pļaujas svētku dievkal
pojums ar dievgaldu svētdien,   
8. oktobrī, plkst. 10.30. LCM, 
Salzmannstr. 152, Minsterē. Kal
pos prāv. Klāvs Bērziņš, pie kla
vierēm Judīte Bitāne. Bērniem 
nodarbības svētdienskoliņā. Pēc 
dievkalpojuma kafijas galds ar 
līdzi atnestiem našķiem! Visi 
mīļi lūgti un aicināti!

Esslingenā piektdien, 13. ok 
to  brī, paredzēts svinīgi atzīmēt 
archibīskapa prof. t. grīnberga 
kapa atzīšanu kā Esslingenas pil
sētas goda kapu. Norise: plkst. 16 
pulcēšanās pie archibīskapa prof. 
t. grīnberga kapa Esslingenas 
Plīnsavas kapos. Plkst. 16.30 diev
kalpojums Dienvidus baznīcā, 
Suedkirche, Spitalsteige 3, ar Vir
tembergas bīskapu Dr. O. July un 
archib. emer. Elmāru E. Rozīti. 
Plkst. 17.15 pieņemšana Dien
vidus baznīcas draudzes telpās. 
Piedalīsies Latvijas jaunā vēst
niece Vācijā Inga Skujiņa un 
Esslingenas pilsētas pārstāvji. 
Visi laipni aicināti. 

Lībekā, Lorenca baznīcā, 14. 
oktobrī plkst. 14 dievkalpojums 
ar dievgaldu. Kalpo diak. L. Ur dze, 
pie ērģelēm Liene Orinska. Pēc 
dievkalpojuma uzkodas.

Bekhofas latv. baznīcā (Am 

Beckhof 44, Bielefeld) 15. oktobrī 
plkst. 14.30 dievkalpojums ar 
dievgaldu. Kalpo diak. L. Urdze. 
Pēc dievkalpojuma kafijas galds 
draudzes namā.

Minhenes Latviešu luterāņu 
draudze ielūdz uz Pļaujas svētku 
dievkalpojumu ar dievgaldu svēt 
dien, 15. oktobrī, plkst. 12 Min
henē, Augustinum Neufrie den-
heim Simeona kapella, Stifts bogen 
74, 81375 München. Diev kal po
jumu vadīs mācītāja Dr. Ilze 
ĶezbereHärle. Pēc dievkalpoju
ma sadraudzība tuvējā ka  fejnīcā. 
Mīļi aicināti latvieši ar radiem un 
draugiem no tuvienes un tālienes!

Memmingenā, Kristus baznī
cā, Dunantstr. 8, svētdien, 22. ok 
tobrī, plkst. 11.15 dievkalpo
jums. Māc. Elmārs E. Rozītis. Se 
k os kafijas galds draudzes namā. 

Oldenburgā, Ohmstedes baz
nī  cas draudzes namā, Butjadin-
ger Str. 59, 22. oktobrī plkst. 11 
dievkalpojums ar dievgaldu. Kal
po diak. L. Urdze, pie ērģelēm 
Dr. a. Rosenbergs. Pēc dievkal
pojuma kafijas galds.

Hanoverā, Markus baznīcas 
draudzes namā, Hohenzollernstr. 
54, 29. oktobrī plkst. 14 diev
kalpojums ar dievgaldu. Kalpo 
diak. L. Urdze. Pēc dievkalpoju
ma pārrunas pie kafijas galda.

Septembŗa pēdējā dienā pār
pildītajā Arēnā Rīga  naktī (!) no 
sestdienas uz svētdienu  notika 
Maira Brieža cīņa ar īrijā dzīvo
jošo Kubas bokseri Maiku Pere
su. 11 000 skatītāju dedzīgi atbal
stīja Mairi un aizturētu elpu gai
dīja tiesnešu lēmumu. Vai Mairis 
būs spējis uzvarēt pašpārliecinā
to Peresu, kuŗš pirms cīņas pre
ses konferencē bija teicis, ka 
Maira spēku zinot, bet atbraucis 
uz Rīgu tikai uzvarēt? turklāt 
Briedim nācās cīnīties neierastā 
manierē – ar bokseri kreili.  Sa 
cen sība sīvi  ritēja 12 raundus un 
beidzās ar Brieža  triumfu. Uz  va
ru viņam deva visi trīs tiesneši – 
116:110, 115:111, 114:112. Šī 
cīņa bija pasaules boksa super
serijas ceturtdaļfinālā par leģen
dārā Muhameda ali vārdā no 
saukto trofeju. Līdz ar uzvaru 
Briedis aizstāvēja  pasaules čem
piona jostu WBC versijā, iekļuva 
serijas pusfinālā un guva 23. 
uzvaru ringā.

Cīņa bija aizraujoša, notika 
divu spēkos līdzīgu bokseru cīk
stēšanās, sagādājot boksa gardē  
ž iem īstu saldo ēdienu.  Pēc sma
gās cīņas un uzvaras, kuŗā Mairis 
guva kreisās uzacs asiņojošu ie 
vainojumu, viņš sev ierastā ma 
nierē pateicās visiem, kas viņam 
tic un atbalsta: “Mani mīļie drau
gi, līdzjutēji (skaļas ovācijas)! Bez 
jums nebūtu uzvaras. Redzējāt, 
cik smagi gāja, nesanāca pret 
kreili, pret šo spēcīgo valsti. Bet 
mūsu valsts ir visspēcīgākā, vis
labākā! Sākumā nevarēju saņem
ties, bet mēs to izdarījām! 100% 
tā ir jūsu uzvara! Bez variantiem! 
Bija fantastiski, mēs to izdarījām. 

tas ir arī jūsu sasniegums. Šo 
dien tā ir arī jūsu uzvara. Pateicos 
skatītājiem par lielo atbalstu. 
Vien  mēr darām visu kopā. Bija 
fantastisks atbalsts, ko Arēna 
Rīga un Latvijas boksa pasaule 
vēl nebija izjutusi. Pārrakstījām 
Latvijas boksa vēsturi.”  

Mairis Briedis superserijas pus
finālā spēkosies ar ukraini, olim
pisko čempionu Oleksandru Usi
 ku, kuŗš savā ceturtdaļfinālā pār
spēja vācieti Marko Huku. Uzreiz 
pēc preses konferences Mairis 
devās uz medicīnas iestādi sašūt 
saplēsto uzaci, bet viņa komanda 
jau var sākt gatavoties nākamajai 
cīņai ar Usiku, kuŗš arī ir kreilis 
(!) un kuŗam 13 cīņās pagaidām 
ir tikai uzvaras, tāpat kā Briedim 
23 sacensībās. 

Pasaules boksa Superserijas 
ide jas autors un galvenais orga
nizātors Kalle Zauerlands sarunā 
ar ziņu aģentūru LEta sacīja, ka 
Maira Brieža un Oleksandra Usi
ka cīņas vieta tiks paziņota ap 

tuveni šā mēneša beigās, kad 
notiks pēdējais ceturtdaļfināls. 
Viņš izteica lielu atzinību par 
lielo notikumu Rīgā: “Skatītāji 
pa  rūpējās par sensacionālu un 
elpu aizraujošu gaisotni. gaismu 
šovs un koncepts ir kas līdzīgs, 
ko mēs varam redzēt Lasvegasā. 
Superserijā tiek izmantots daudz 
vairāk gaismu nekā citos boksa 
sarīkojumos. teicami izstrādāts 
sacensības scēnārijs var neno
strādāt, ja skatītāji nespēlē savu 
lomu. tomēr šoreiz skatītāji spē
lēja savu lomu. Pūlis nokaitēja 
gaisotni, radot spiedienu uz Brie
di. Varēja redzēt, ka arī Peress   
no tā uzlādējas, padarot šo cīņu 
īpaši sīvu. Fantastiska atmosfē 
ra! Rīga ir nonākusi uz pasaules 
boksa kartes. Pilsēta, no kuras 
nāk īsti cīnītāji. Brieža un Peresa 
dueli televīzijas ekrānos varēja 
noraudzīties apmēram 150 pa 
saules valstīs. aSV to varēja 
redzēt AT&T, kas ir viens no lie
lākajiem kanāļiem, Lielbritanijā 

(Turpināts no 1. lpp.) Mairis Briedis uzvar ar Latvijas vārdu cimdā
cīņu pārraidīja ITV. Dueli varēja 
vērot arī visā pārējā pasaulē ‒ 
Dienvidamerikā, afrikā, austrā
lijā, Āzijā un citur. tā bija laba 
reklāma Briedim, Muhameda 
ali trofejai, kā arī Rīgai un Lat
vijai. Brieža un Usika cīņa notiks 
janvārī. Būs pusfināls, kuŗā tiks 
apvienotas divas čempionu jos
tas. Medijiem jau tagad ir gatavs 
stāsts, ko uzreiz izmantot, un nav 
jāmeklē promouteris, jo viss ir 
priekšā,” stāstīja Zauerlands.

Vēlēsim Mairim Briedim arī 
turpmāk sekmīgus viņa boksa 
cimdus! 

EIROPAS SPORTA NEDĒĻAS 
SARīKOJUMI

23. septembrī Rīgā pie Brīvī  
bas pieminekļa ar BeActive Fut
bola maratonu 12 stundu gaŗu
mā tiks atklāta Fut bola diena un 
Eiropas Sporta ne  dēļa. Eiropas 
Sporta nedēļas Lat vijā ietvaros 
visā Latvijā no 23. līdz 30.sep
tembrim notika vai rāk nekā 500 
dažādi sportiski sarīkojumi, ai 
cinot iedzīvotājus veltīt laiku 
sportiskām aktīvitā tēm, neatka
rīgi no vecuma vai fiziskās saga
tavotības līmeņa. Sportiskajos 
sarīkojumos pieda lījās aptuveni 

300 000 iedzīvotāju.
Futbols  Brīvības pieminekļa 

pakājē 12 stundu gaŗumā pulcēja 
dažādu profesiju un gadagājumu 
spēlētājus – futbola spēlē pieda
lījās gan leģendārās 2004. gada 
Latvijas futbola izlases (spēlēja 
Eiropas meistarsacīkšu finālā) 
spēlētāji, gan Ghetto Football su 
perfināla dalībnieki, policisti, 
ugunsdzēsēji, polītiķi, gan arī 
aktieŗi, dziedātāji un dažādu fut
bola skolu un klubu pārstāvji. 
Viena no neparastākajām tur
nīra spēlēm notika starp bio
loģisko dvīņu komandām.

Olimpiskās dienas centrālais 
notikums risinājās Rīgas Hanzas 
vidusskolā, kur vienkopus pul
cējās 1000 dalībnieku. Rīts sākās 
ar sporta dienas svinīgo atklā
šanu, Latvijas Olimpiskās komi
tejas (LOK) karoga pacelšanu un 
himnas atskaņošanu. Vairāki 
simti dalībnieku vienojās kopīgā 
rīta rosmē. Vingrojumu kom
pleksu bija izstrādājusi Rīgas 
Centra vidusskolas sporta sko
lotāji.

Šā gada olimpiskais vēst nesis 
vingrotāju rindās bija arī Lat 
vijas bobsleja pilots Oskars Ķi 
bermanis. Uzrunājot sporta svēt
ku dalībniekus, viņš teica, ka 

tikai ar smagu 
dar bu sportā ir 
iespē jams gūt pa 
nākumus. Os  kars 
aicināja jauniešus 
aktīvāk nodarbo
ties ar sportu un 
nepavadīt pārāk 
daudz brīvā laika 
pie viedierīcēm.   

P. Karlsons


